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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 14 de juliol de 
2016. Comença la sessió a les 10 hores i 6 minuts. Presideix 
el president de les Corts Valencianes, senyor Enric Morera i 
Català. Sessió plenària número 33. Segona i darrera reunió.

El senyor president:

Es reprén la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

 
Compareixença del president del Consell, senyor Ximo Puig i 
Ferrer, per a retre compte de les actuacions dutes a terme en 
compliment de la Resolució 22/IX, sobre la reforma immediata 
del sistema de finançament autonòmic, i per a explicar la 
retallada de 78 milions d’euros en els pressupostos de La 
Generalitat i el pla d’ajust que està ultimant el govern valencià 
per a remetre’l al Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques, sol·licitada pel Grup Parlamentari Popular (RE 
números 22.728 i 25.019)

El senyor president:

Senyories, continuem amb el nostre treball, amb el nové punt 
de l’ordre del dia, que és la compareixença del president del 
Consell per a retre compte de les actuacions dutes a terme, 
en compliment de la Resolució 22/IX, sobre la reforma imme-
diata del sistema de finançament autonòmic, sol·licitada pel 
Grup Parlamentari Popular, i per a explicar el pla d’ajust que 
està ultimant el govern valencià per a remetre al Ministeri 
d’Hisenda i Administracions Públiques, també sol·licitada pel 
Grup Parlamentari Popular .

D’acord amb els articles 168 i 167 del reglament, tindrem 
una intervenció del president del Consell per a substanciar la 
compareixença .

President del Consell, té vosté la paraula .

El senyor president del Consell:

(Inoïble)  . . . molt excel·lent president .

Senyora diputada, senyora Bonig .

Senyores i senyors diputats .

El 6 d’octubre passat esta cambra va celebrar una sessió 
plenària sobre finançament autonòmic, fruit de la qual es 
va aprovar, per unanimitat, una resolució de tots els grups 
parlamentaris .

En aquell moment, els vaig agrair, com avui ho reitere, el 
suport que la tal decisió suposava per poder remar amb 
totes les forces disponibles a favor de la reforma de l’ac-
tual sistema de finançament autonòmic i la consecució d’un 

model que aporte als valencians justícia, equitat i capaci-
tat d’autogovern . Perquè, senyories, tots som conscients que 
sense un finançament just i suficient, l’autogovern pot deri-
var en una pantomima que augmente la desafecció de la 
ciutadania respecte a les seues institucions .

Avui comparec per donar compte de l’activitat desenvolu-
pada des d’eixa jornada transcendental . Eixe és un fet clau, 
la unitat de tots i totes és un fet que persisteix, persisteix en 
tots els seus termes; eixa necessitat d’unió aconseguida que 
fa deu mesos . . ., es mantinga, augmente, per les raons que els 
exposaré .

En esta intervenció els parlaré de lleialtat, de l’estat de la 
situació, del balanç d’allò fet fins avui i dels passos a seguir 
que proposem des del govern .

Senyories, l’infrafinançament que patix la nostra comunitat 
no és cap novetat ni constituïx un assumpte aïllat de segon 
ordre. L’infrafinançament que patim els valencians s’inscriu 
en un marc molt més ampli i transcendent, el que es situa en 
l’àmbit de la lleialtat . Perquè la Comunitat Valenciana sí ha 
estat, sí és una terra de gent lleial i solidària .

El poble valencià ha estat lleial i solidari quan els anys difícils 
de la postguerra i en plena depressió dels cinquanta . Les divi-
ses aconseguides mitjançant l’exportació de taronges, fruites, 
hortalisses i manufactures van permetre que el govern auto-
nòmic de l’època comprara blat perquè Espanya no passara 
fam i comprara petroli perquè l’economia no s’enfonsara .

En anys posteriors, acabada la dictadura i en el context 
democràtic, ja en la integració europea, la Comunitat 
Valenciana ha continuat sent lleial i solidària, a pesar que les 
inversions de l’estat, des de sempre, han avançat amb major 
rapidesa en moltes altres parts de la geografia espanyola 
abans que en el nostre territori .

I ha estat lleial i solidària durant tot el temps de vida de la 
nostra administració autonòmica perquè, per més que any 
rere any l’infrafinançament ens haja distanciat dels nivells i 
les polítiques de serveis públics que sí són possibles aplicar 
per a ciutadans i ciutadanes d’altres territoris . . .

Lleialtat i solidaritat que, en diversos moments del nostre 
recent passat, no hem trobat la correspondència que esperà-
vem i que, sense cap dubte, ens mereixíem .

Per això, d’ara endavant, lleialtat en doble direcció. No hi 
ha un altre camí. Sense respecte, la lleialtat és sinònim de 
submissió .

En estos últims anys, senyories, hem anat de mal en pitjor . 
Les coses han empitjorat substancialment . L’escassa lleialtat 
amb què comptàvem s’ha convertit, de facto, en deslleialtat 
manifesta . I així ho demostra que s’haja optat per mantenir el 
vigent model de finançament, malgrat la seua caducitat des 
de 2013 . Fa tres anys, senyories, que el sistema s’hauria d’ha-
ver reformat, atés el balanç de desequilibris i desigualtats 
que genera, particularment per a comunitats autònomes com 
la nostra. I seguim igual, que en açò vol dir seguim pitjor.

 
S’han fixat objectius de dèficit tan irreals, el 0,3% del PIB, 
que, en pocs mesos, han hagut de revisar-se fins el 0,7.
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S’ha mantingut la doble vara de mesurar, amb objectius de 
dèficit asfixiants i impossibles d’assolir per a comunitats 
autònomes, a l’hora que eren molt generosos i desenfadats 
per a l’administració central .

S’han pres decisions oportunistes que han merescut el rebuig 
de la Comissió Europea, reduint impostos abans de les elec-
cions –per cert, ara, passades les eleccions, es recuperen– . I 
estos dies ho hem vist una volta més en la pujada de l’impost 
de societats de sis mil milions d’euros .

S’han ignorat, una vegada més, les recomanacions de l’auto-
ritat independent de responsabilitat fiscal, creada, precisa-
ment, per a evitar les al·lèrgies que produïxen algunes actu-
acions i, en definitiva, eixes alegries que envaïxen alguns 
despatxos oficials en vigílies electorals.

S’ha utilitzat el fons de liquidat autonòmica, el FLA, com si 
fóra una concessió arbitrària del govern, i no el que realment 
és: un préstec en tota regla i un mecanisme que interessa 
també al mateix govern, malgrat que no s’atrevisca a confes-
sar-ho, perquè Espanya no caiga en fallida .

S’ha evitat emprar la vida de les inversions com remei, encara 
que fóra, en part, per superar l’efecte de l’infrafinançament 
sobre el creixement de l’economia valenciana .

Unes inversions que, si ja en el pressupost eren profunda-
ment discriminatòries –no arribava al 8%, tenint l’11% de 
població; mai, en estos quatre anys, ha passat del 7%–, en 
la licitació és molt pitjor . I els avance una dada d’avui . . ., bé, 
de fa pocs dies: en el primer quadrimestre només s’ha lici-
tat el 2,69%, només s’ha licitat el 2,69% per a la Comunitat 
Valenciana .

El dany experimentat pels valencians i les valencianes, 
després d’esta acumulació de decisions i inhibicions, podria 
emprar-se per suggerir un ampli ventall de respostes: deslle-
ialtat, victimisme, genuflexió. Però, lluny d’eixes respostes, es 
troba la que vam escollir l’octubre de l’any passat: unir-nos i 
unir la societat valenciana per exigir igualtat i justícia, impe-
dint que la divisió ens conduïsca a un nou fracàs col·lectiu en 
una matèria que, necessàriament, ha de sumar, conjuminar 
tots i totes, més enllà del partidisme .

Sense finançament, no hi ha autogovern. I un avís per a nave-
gants, no importa qui estiga al Consell, que ningú pense que 
podrà erigir una babilònia sobre les cendres i la ruïna que 
provoca un setge financer com el que patim els valencians i les 
valencianes. No es pot governar el buit ni mantenir en estat de 
permanent frustració les expectatives ciutadanes . Per primera 
vegada en la nostra història democràtica, per primera vegada, 
els partits polítics, els sindicats, les organitzacions empresari-
als, les universitats i més de tres-cents dels nostres alcaldes i 
alcaldesses s’han sumat i ens hem unit perquè el finançament 
valencià fóra una reivindicació compartida .

Hem dissenyat també un nou model de finançament, una 
proposta feta des de la Comunitat Valenciana, però no per al 
nostre profit exclusiu, sinó perquè siga considerada per a tota 
Espanya. No només ens queixem –perquè tenim moltes raons 
per a queixar-nos, clar que sí–, també proposem alternatives .

El model que proposem, el vaig plantejar en grans termes 
en el ple d’octubre passat, aborda amb enorme claredat les 

bases d’una solució estructural del finançament de tots els 
nivells del govern de l’estat .

Espanya és un país fortament descentralitzat, però la distri-
bució dels recursos impositius i de les cotitzacions socials 
assignades a les diferents administracions no és proporcional 
a esta responsabilitat en la gestió de la despesa .

L’administració central gestiona el 44% dels ingressos tribu-
taris i el 23% de la despesa, i les comunitats autònomes van 
gestionar només el 13% dels ingressos tributaris i el 33% de 
la despesa. Qualsevol expert en hisenda qualificaria esta situ-
ació de molt ineficient.

En un recent treball del catedràtic d’anàlisi econòmica de la 
Universitat de València, Antoni Zabalza, assenyalava: «La 
causa immediata de les menors prestacions de serveis que 
presten les comunitats autònomes és el significatiu subfi-
nançament de les comunitats autònomes durant la crisi, i en 
el seu origen es troba un problema de disseny del sistema de 
finançament autonòmic.»

Però els diré més. És necessari que compartim el diagnòstic 
d’esta situació . El problema de la Comunitat Valenciana no es 
resol només corregint els indicadors de població a l’hora de fer 
el repartiment entre les comunitats autònomes. El problema 
té molta més transcendència. El problema és d’un infrafinança-
ment sistemàtic de totes les comunitats autònomes, en relació 
amb les funcions de despesa que tenen atribuïdes legalment i 
que gestionen. Un infrafinançament que és més dramàtic quan 
comprovem que el 72% de la despesa autonòmica, d’allò que 
ens gastem, per dir-ho així, es destina a serveis públics fona-
mentals, salut, educació i prestacions socials .

Els donaré tres dades més . L’actualització del programa d’es-
tabilitat del regne d’Espanya per al període 2016-2019 diu 
que les comunitats autònomes han de gastar, d’acord amb 
les seues competències, 153 .379 milions d’euros en 2016 . 
Com ja hem dit, el 72% en educació, en sanitat i en prestaci-
ons socials .

I, bé, paren atenció, els pressupostos generals de l’estat d’en-
guany preveuen un finançament per a les comunitats autòno-
mes de vora cent díhuit mil milions d’euros . I els tributs cedits 
i propis de les comunitats autònomes aconseguiran vora 
catorze mil milions, segons s’ha aprovat en els seus pressu-
postos respectius .

Per tant, el desequilibri fiscal és superior a vint-i-dos mil mili-
ons d’euros. I això, senyories, no són xifres; això són perso-
nes, això són serveis públics, sanitat, educació, prestacions 
socials i també impuls a l’economia, que en estos moments 
està llastrat per la falta de finançament.

Per tant, la solució del nostre problema de mal finançament 
no s’aconseguirà amb un retoc o amb una correcció menor 
del sistema actual. Només es resoldrà en el context d’una 
solució d’un problema estructural que és imprescindible 
plantejar, abordar i resoldre . I este problema té dos epígrafs: 
el primer, aplicació del principi de suficiència de recursos per 
a gestionar les competències de despesa que cada adminis-
tració té encomanada; i, segon, igualtat d’accés de tots els 
ciutadans i ciutadanes als serveis públics i a les polítiques 
que gestionen les administracions públiques, en funció de les 
seues necessitats objectives .
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Eixe és el marc en què ens movem. I, per això, senyories, des 
de l’aprovació de la resolució de Les Corts, hem estat treba-
llant per reposicionar la Comunitat Valenciana i el problema 
valencià en l’àmbit d’Espanya .

Com saben vostés, hem mantingut reunions amb el presi-
dent del govern –una, només una perquè ell no ha n’ha volgut 
més, i tard–, i més reunions amb el ministre d’hisenda, a qui 
li he plantejat les mesures extraordinàries que necessitem 
per garantir la viabilitat de la nostra hisenda fins l’aprovació 
d’eixe nou sistema de finançament que tot el món, tot el món, 
inclòs el mateix ministre d’hisenda, sap que és imprescindi-
ble, però que no ha actuat al respecte.

Hem celebrat també ací la primera reunió del comité de 
seguiment del finançament, amb la participació dels porta-
veus de Les Corts, els rectors de les universitats públiques, 
representants de les organitzacions empresarials i els sindi-
cats . S’ha aprovat també ací la creació d’una comissió mixta, 
entre el Consell i els grups parlamentaris, per a la reforma 
del sistema de finançament i la avaluació del deute històric. I 
hem instat el ministeri perquè constituira un grup d’experts 
per a avançar en la revisió del model, la creació del qual sí que 
se va aconseguir el passat 8 d’abril .

Tanmateix, la proposta era que, mentrestant estiguérem en 
este procés d’interinitat, se poguera ja constituir eixa comis-
sió per tal d’anar avançant, perquè tres anys ja és un retard 
considerable. Malauradament, això no ha sigut aixina, perquè 
sí que és veritat que el ministre i jo coincidíem en el planteja-
ment que hi ha una part de caràcter tècnic que és fonamental 
a l’hora d’abordar esta qüestió. Però, realment, la ideologia 
pesa molt més que la tècnica en el ministeri d’hisenda avui . 
(Aplaudiments)

També, per primera vegada, hem pres la iniciativa d’obrir 
espais al diàleg amb altres governs autonòmics que, sabem, 
compartixen totes o algunes deficiències que constatem en 
la nostra pròpia casa: Múrcia, Andalusia, Balears i Catalunya. 
He tingut reunions amb els presidents i presidentes d’estes 
comunitat, i també el conseller n’ha tingut amb els consellers 
d’hisenda .

Hem defensat la posició valenciana en les reunions del 
Consell de Política Fiscal i Financera, votant en contra d’allò 
que és injust, com que era el sostre dèficit del 0,7 per la seua 
insuficiència per a la nostra comunitat. Igual que ho hem 
fet recorrent, com calia, els pressuposts de l’estat davant 
el Tribunal Constitucional; o barallant per cada euro en la 
confecció del pla d’ajust i del pla econòmic financer. Un pla 
d’ajust i un pla econòmic financer, que vénen com a conse-
qüència de l’adhesió al FLA, derivada de l’òbvia desviació de 
l’objectiu de dèficit, donada la situació d’infrafinançament 
que patix la nostra terra. És a dir, que el govern central ens 
canvia préstecs pel finançament que ens correspon. Això és 
el FLA, i cal dir-ho moltes vegades, perquè és la realitat . O, dit 
d’una altra manera, ens presta els nostres propis recursos, els 
diners de tots els valencians, ens els fa arribar a través d’un 
préstec .

Han de saber també les senyories que la negociació amb 
el ministeri d’hisenda ha estat especialment dura . Des dels 
primers plantejaments que exigia una retallada a les comu-
nitats autònomes de 1.300 milions, fins a la reducció després 
de 900, quan el govern, davant de la protesta unànime 

pràcticament de totes les autonomies, va fins i tot procedir a 
elevar al 0,7 el límit de dèficit. Un límit que sap perfectament 
que tampoc és assolible. Molt insuficient.

Finalment, hem tancat un pla d’ajust i un PEF per reduir 
l’ajust a únicament ací, a la Comunitat Valenciana, única-
ment 78 milions de l’acord de no disponibilitat, més altres 92 
en retencions cautelars de crèdit . Totes estes mesures estan 
basades en no-execucions del pressupost, és a dir, aque-
lles partides del pressupost que no arriben a executar-se per 
raons tècniques . La resta d’ajustos en la part d’ingressos ha 
vingut en bona mesura afavorits per la marxa de l’economia 
de la Comunitat Valenciana, millor de la prevista inicialment .

En qualsevol cas, eixes xifres han estat negociades i supervi-
sades pel ministeri d’hisenda, que ha donat el vistiplau al pla 
d’ajust i al PEF . D’esta manera, hem blindat la despesa social 
efectiva de La Generalitat . L’ajust exigit per un govern que 
ens nega el finançament, al mateix temps que ens reconeix 
que estem mal finançats, tindrà un efecte nul sobre la pres-
tació dels serveis bàsics dels ciutadans . S’ha fet un treball 
raonable en un context d’enorme dificultat.

Perquè estes mesures obligades no van a tindre cap efecte en 
el benestar dels valencians, en els seus serveis bàsics, en els 
seus drets fonamentals. Ni damunt, tampoc, en les xicotetes 
i mitjanes empreses valencianes. I això, malgrat que lamen-
tablement s’ha produït una negociació sota el xantatge, el 
xantatge d’haver bloquejat el govern central la transferèn-
cia a l’administració autonòmica del FLA, amb intenció de 
condicionar i limitar la política de La Generalitat i la capacitat 
negociadora de La Generalitat .

Però no ho hem consentit, i això ho vull fer constar amb tota 
claredat: no ho hem consentit, i no hem fet allò que exigia 
el ministeri, perquè això significava que els valencians i les 
valencianes tingueren menys serveis públics . Hem aguan-
tat l’envit, perquè la dignitat dels valencians i els seus serveis 
bàsics estan per damunt de tot. Per això, en el PEF mantenim 
la reivindicació dels 1.325 milions de millora del finançament 
autonòmic (aplaudiments) que figura textualment com una 
prioritat de La Generalitat .

I ningú hauria de dubtar en estes Corts, a l’hora d’exigir estos 
recursos, per a situar els valencians al mateix nivell que la 
resta dels espanyols . Qualsevol dubte, ateses les circumstàn-
cies, és simplement una traïció . (Aplaudiments) És una traïció. 
O és que algú ací pot reclamar-li a La Generalitat que retalle 
1 .300 milions d’euros? (Aplaudiments) Si és així, si algú ho diu, 
doncs haurà de definir-se, i dir clarament que està abans amb 
el senyor Montoro en el govern que amb els valencians . I que 
està d’acord en retallar la sanitat, retallar l’educació, retallar 
els serveis socials . Eixa és la qüestió .

Nosaltres volem ser igual com la resta, ni més ni menys. No 
estem posant quatre mil o cinc mil milions d’euros. No, estem 
posant allò que ens pertoca. Per tant, eixa és una qüestió 
fonamental i bàsica que ens ha d’unir i no ens ha de separar, 
si pensem en termes de país, si pensem en termes de valenci-
ans i valencianes .

Senyories, haguérem pogut quedar-nos ací, amb accions i 
iniciatives que els he relacionat. Però hem anat molt més 
enllà per responsabilitat i per lleialtat . Hem introduït en el 
camp del que és la nostra competència directa un pla de lluita 
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contra el frau fiscal, inèdit a la nostra comunitat. Hem activat 
l’Agència Tributària Valenciana per a aconseguir una eficàcia 
major en una tasca, que és la d’inspecció, gestió fiscal, que no 
ocupava una posició especialment destacada en les prioritats 
en la hisenda valenciana .

El dèficit de La Generalitat s’ha reduït, com s’ha pogut 
comprovar en les últimes dades relatives a març i abril . 
Continuem racionalitzant el sector públic instrumental, 
introduint severes mesures de control de les decisions adop-
tades per les entitats que ho integren . I hem revisat, sí, hem 
revisat, hem donat la cara, hem revisat a l’alça impostos 
progressius que estaven per davall de la mitjana, com l’im-
post sobre patrimoni .

Senyories, carregats de raó per tot arreu, la Comunitat 
Valenciana ha trencat el seu silenci, i s’ha obert pas, entre les 
veus d’Espanya, on era més coneguda pel seu silenci que per 
les seues paraules. Ningú ha dit que siga fàcil, ningú ha dit que 
seria ràpid . Sabem que afrontar els nous aires jacobins i recen-
tralitzadors no va a ser fàcil, perquè no resulta tampoc fàcil 
trencar amb els interessos creats . La diferència és que ara sí 
que hi ha un govern i hi ha un conjunt de les Corts Valencianes 
que està disposat a seguir endavant, siguen quins siguen els 
obstacles, per incòmodes i complexos que siguen.

Nosaltres, senyories, anem a seguir lluitant, i esperem de la 
mà de tots vostés, governe qui governe a Espanya i en les 
condicions que ho faça, perquè alguna vegada estic segur que 
hi haurà govern . (Rialles)

Vaig dir, ara fa un any, en el meu discurs d’investidura, que 
els valencians i les valencianes anaven a ser la prioritat del 
govern que em digne en presidir . I, com diuen en el meu 
poble, això va a missa. Però precisament perquè la tasca no 
és fàcil, còmoda i senzilla, els convide al fet que en este ple 
ratifiquem aquells acords del 6 d’octubre i de l’11 de maig.

Els faig esta invitació, perquè l’horitzó immediat pot compli-
car la situació . Ens trobem a pocs mesos de la tramitació 
d’uns nous pressupostos . I, d’una altra part, estem davant 
d’un procediment obert a Espanya per la Comissió Europea, 
que pot conduir al fet que s’endurixquen els objectius de dèfi-
cit . Fins i tot, al fet que s’impose una dura sanció al regne 
d’Espanya i al fet que es congele la recessió de fons europeus .

En este sentit, vull manifestar amb tota claredat el suport del 
Consell a totes les iniciatives que se porten a terme, perquè 
no se produïxquen estes multes . Perquè els valencians, els 
espanyols, els portuguesos ja hem patit prou en les polítiques 
austericides, perquè a més ens posen una multa, fins i tot. 
(Aplaudiments)

També ara s’està produint la revisió dels objectius de creixi-
ment de les economies europees, a conseqüència del brexit . 
Estem davant d’una preocupant reducció de la guardiola de 
les pensions, pel dèficit de la seguretat social, saben, eixos 
-15 .000 milions d’euros de l’any passat . Tots estos factors 
poden utilitzar-se per a mantindre el que ara hem conegut . 
Podran utilitzar-se per a restringir encara més els objectius 
de dèficit de les comunitats autònomes. Poden utilitzar-se 
perquè es mantinga la desproporció entre l’objectiu de dèfi-
cit de l’estat i l’assignat a les hisendes autonòmiques, perquè 
continuen els objectius de dèficit simètrics per a totes les 
comunitats .

Són factors que poden esgrimir-se per a retardar encara 
més la revisió del model de finançament o per introduir més 
canvis cosmètics que perpetuen l’statu quo . Són factors que 
es poden emprar per a justificar una nova reducció d’inver-
sions estatals a la Comunitat Valenciana, una situació per a 
perpetuar àmbits d’injustícia i de desigualtat .

Per açò és important que es desenvolupen, almenys, i això és 
el que els propose este matí, quatre tasques, si estes Corts 
ho consideren oportú. La primera d’elles, la reafirmació de la 
urgent reforma del sistema de finançament, la reestructura-
ció de l’endeutament i d’una resposta d’emergència, davant la 
situació de la Comunitat Valenciana .

Per això, els anuncie que portarem a la recentment creada 
comissió mixta entre el Consell i els grups parlamentaris 
la proposta actualitzada del nou model, que es va (inintel·
ligible)  . . . en octubre, i la que la presidenta d’Andalusia i jo 
anunciàrem en la condonació del FLA a totes les comunitats 
autònomes infrafinançades, i que en el cas de la Comunitat 
Valenciana pot suposar al voltant de deu mil milions d’euros .

La segona tasca consisteix en una gran ofensiva per a expo-
sar en tots els fòrums que la Comunitat Valenciana expe-
rimenta un dèficit que han de corregir i han de reconéixer. 
No és possible que continuem en esta situació d’invisibili-
tat . Perquè, si ens faltaven arguments, i en tenim molts, la 
setmana passada el ministeri d’hisenda va comunicar les 
dades de la liquidació definitiva de l’exercici de 2014, unes 
dades que tornen a repetir el mateix escenari d’infrafinança-
ment i discriminació de la Comunitat Valenciana respecte a la 
resta de territoris de l’estat .

Els valencians vam rebre en eixe any 2 .128 euros per habi-
tant, procedents del sistema de finançament autonòmic. 
Només Múrcia està lleugerament pitjor finançada que la 
Comunitat Valenciana . Som els segons per la cua . Eixos 2 .128 
euros per habitant són 258 euros menys que la mitjana del 
règim comú. De l’altre, ni parlem. És a dir, en 2014, el primer 
any amb el model de finançament caducat, la Comunitat 
Valenciana en el seu conjunt va deixar d’ingressar de mitjana 
respecte a altres territoris 1 .290 milions d’euros . Estem a 
10,8 punts de la mitjana .

Com saben vostés, ens en pertocarien més per la nostra situ-
ació especial . Senyories, eixos 1 .290 milions d’euros suposa-
rien un 12% més dels ingressos a càrrec del sistema de finan-
çament. No és una qüestió de dècimes, insistixc. Darrere de 
les xifres hi han persones, famílies, estudiants, empresaris, 
col·lectius desfavorits, dependents . Són molts de col·legis, 
són moltes ajudes a la vivenda, moltes ajudes a la dependèn-
cia, moltes polítiques de foment de l’ocupació, moltes acci-
ons de desenvolupament empresarial, que no es poden fer 
perquè estem simplement tractats amb injustícia .

Senyories, representa bona part de tot el que podríem fer si 
contàrem en allò que ens pertoca. Em sentiran moltes voltes 
comparar el finançament valencià amb la mitjana d’estat. 
Però és que si ho fem en les comunitats del règim comú, si ho 
férem, per exemple, en la comunitat del règim comú millor 
finançada, deixant a banda ja el País Basc i Navarra, un habi-
tant de Cantàbria va rebre en 2014 un total de 970 euros 
més que un valencià . Un ciutadà a la Rioja va rebre 870 euros 
més que un valencià . Un aragonés, 570 euros més . Un extre-
meny, 548 . Un castellanolleonés, 496 més que un valencià .
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No cal allargar-se. En realitat, tots van rebre més que un 
valencià . Esta diferència és la que continuadament patim 
els valencians, i més des de fa dos anys . Perquè, des de l’1 de 
gener del 2014, el sistema està caducat, i tota la responsabi-
litat del que passe ara, tota, des del principi fins al final, és del 
president Rajoy i del Govern d’Espanya . (Aplaudiments) Tota . 
En esta qüestió, com en altres, ni camina ni va ràpid .

I eixa paràlisi del senyor Rajoy, amb la connivència de tots 
aquells que tampoc mostren especial entusiasme en avan-
çar cap a un sistema més solidari té un cost: el peatge que 
paguem els valencians no és el 3%, és el 12%, és una autèn-
tica catàstrofe per a la nostra ciutadania .

El tercer objectiu a posar en marxa és igual d’important . Ara 
comença, esperem que comence una nova legislatura, i hem 
de portar un missatge ben clar al Congrés i al Senat i al nou 
govern que es forme . Ha de ser un missatge clar, nítid, de tots 
i de totes, sense sectarismes, sense operacions partidàries . 
De misèries, anem ja prou sobrats . I jo els demane ja avui, 
ací, a tots els diputats i diputades, senadors i senadores, que 
han eixit elegits pel poble valencià, que complixquen en la 
defensa de l’interés general (aplaudiments) dels valencians .

I, com a quarta iniciativa, hem de seguir ampliant la base 
social, el suport social . Hem de sumar més i més, amb més 
persones que encara no ho estan, perquè no han estat sufi-
cientment informades per la nostra part . Hem de sumar col-
lectius socials . Hem de portar endavant la nostra veu a altres 
indrets d’Espanya . I han de comprendre en altres indrets que 
allò del «Levante feliz» no sé si va existir alguna vegada, però 
fa molt de temps que ja no existix .

Senyories, necessitem desenvolupar una extensa labor peda-
gògica, que frene qualsevol intent de menysprear la posició 
dels valencians o de significar-la interessada a través d’acon-
seguir privilegis. Nosaltres no volem cap privilegi. Volem que 
s’acaben els privilegis. Moltes persones en Espanya, i fins i 
tot inclús algunes ací, tenen la percepció que la Comunitat 
Valenciana és una comunitat rica i sense problemes relle-
vants . Resulta que pocs ciutadans espanyols saben que la 
nostra renda per capita és dotze punts inferior a la mitjana 
espanyola; que el nostre atur arriba a prop de mig milió de 
persones; que la pensió està 8% per baix de la mitjana, 829 
euros, -71 euros; que els salaris dels valencians són un 10% 
menys que la mitjana; que el nostre risc d’exclusió i pobresa 
se situa entorn al 35%; que els ingressos autonòmics no 
financers per persona són sensiblement inferiors a la mitjana 
espanyola, 500 euros per habitant, en 2015 . I eixe esforç 
pedagògic encara resulta més necessari en este nou temps 
que ens amenaça . Perquè persisteix el record dels errors 
comesos en el passat i dels diversos elefants blancs que s’al-
cen en la nostra geografia. Perquè la hipoteca reputacional 
ens fa molt de mal en este debat, perquè provoca incompren-
sió en els que perceben que la comunitat ha sigut un espai 
còmode per a la corrupció.

 
Senyories, durant l’últim any hem dedicat un gran esforç, un 
gran temps, per a reparar i reconstruir la imatge de la nostra 
comunitat. Però esta tasca és enorme i necessitem totes 
les veus per a comunicar que en este nou temps tots –i vull 
dir tots, absolutament tots– estem compromesos amb la 
Comunitat Valenciana de gent honrada, treballadora i solidà-
ria que hem heretat dels nostres pares . (Aplaudiments)

Veus per comunicar que som conscients que els errors come-
sos s’han comés, però que ens obstinem a superar-los i que 
els valencians no mereixem patir més les conseqüències d’un 
trist passat que nos ens representa, no ens representa, eixe 
passat no ens representa . (Aplaudiments)

No ho mereixem, perquè els nostres xiquets i joves, els 
nostres malalts i majors, els nostres aturats i emprenedors 
no són més però tampoc menys que la resta d’Espanya. No 
mereixem la marginació quan, fins i tot, amb una renda per 
persona inferior, com els he dit, dotze punts a la mitjana 
espanyola, aportem a la caixa comuna més del que rebem . 
Som l’única, l’única comunitat autònoma pobra que paga com 
a rica . (Aplaudiments)

Senyores i senyors diputats, ja no anem a estar callats més . 
No. Ja sé que altres sí, nosaltres no. I els dic una cosa, volem 
participar en tots els debats que se produïxquen d’ara enda-
vant en Espanya i formar la voluntat espanyola en assump-
tes transcendents per a tots. No admetrem cap privilegi de 
ningú, de ningú . (Aplaudiments) Perquè podem tornar a estar 
parlant català o eusquera en la intimitat qualsevol dia, que 
això ja ha passat.

Per tant, ara també advertim que no n’hi haurà cap tipus de 
privilegi o, almenys, nosaltres anem a intentar que no n’hi 
haja . Anem a seguir pensant en Espanya . Espanya en clau 
valenciana però amb la suficient amplitud de mires per a 
integrar el màxim de voluntats e interessos en eixa voluntat 
comuna . I ho farem perquè, si desitgem, si de veritat desit-
gem, si de veritat esta cambra, si vostés desitgen de veri-
tat que s’acabe amb el problema territorial, que se supere el 
problema territorial, que el problema territorial en Espanya 
no se convertisca en un problema, en una malaltia crònica, 
Espanya ha de canviar. Ningú pot discutir que el model actual 
està esgotat, perquè està esgotat .

Senyories, una desigualtat pot donar-se en matemàtiques 
quan dos quantitats no són de la mateixa mesura o quanti-
tat. Però en la societat la desigualtat es produeix quan els 
drets no s’apliquen de manera justa. Com dia el premi Nobel 
Joseph Stiglitz «la desigualtat és la causa i la conseqüència 
del fracàs del sistema polític i contribuïx al mateix temps a la 
inestabilitat del sistema econòmic». I això a la seua vegada fa 
augmentar la desigualtat . (Aplaudiments)

Eixe és el cercle infernal, és la nostra voluntat. I en això 
estem, de trencar eixe bucle pervers que patixen els ciuta-
dans. Per tant, hem mantenir vives i flexibles i visibles les 
nostres reivindicacions en finançament autonòmic, en deute 
històric i en inversions públiques estatals. Necessitem expli-
car, explicar-nos més . Hem d’explicar que eixes reivindicaci-
ons són la nostra forma d’entendre la lleialtat . Que la lleial-
tat valenciana i la lleialtat en el conjunt d’Espanya només se 
pot trobar en el camí de la justícia i de la igualtat, que en altre 
camí no n’hi ha lleialtat . (Aplaudiments)

 
No volem trobar-nos entre aquells que s’absenten dels objec-
tius generals de l’estat i tampoc volem ser espanyols compla-
ents amb les injustícies. Per tot això, lluny d’ofrenar noves 
glòries a Espanya a canvi de menyspreu, oferim, en canvi, 
una sentida i necessària lleialtat, però lleialtat d’anada i de 
tornada, lleialtat de doble direcció, lleialtat amb correspon-
dència . (Aplaudiments)
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Per tot això, no ofrenem noves glòries a canvi del menyspreu, 
però sí oferim la desitjable i la sentida lleialtat. Una lleialtat 
de doble direcció des d’una terra esgotada de tantes injus-
tícies i tants de mals exercicis del govern . Certament tenim 
un problema greu quan parlem d’esta qüestió, i és que quan 
estem discutint en Espanya tots mos recorden el nostre 
passat. No, «el plan de ajuste sería mucho menos necesario si 
no se hubiera robado tanto en este país».

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president del Consell .

A continuació tindrem la intervenció dels grups parlamen-
taris i, en primer lloc, aquell que ha sol·licitat la comparei-
xença, el Grup Parlamentari Popular, i per a tal efecte donem 
la paraula a la síndica del Grup Popular, Isabel Bonig, per un 
temps màxim de quinze minuts .

La senyora Bonig Trigueros:

Gracias, señor presidente .

Señor presidente, señora vicepresidenta, consellers.

Después de escucharle durante más de media hora, señor 
presidente, ya sé, ya sabemos desde el Grupo Popular por 
qué ha tardado en venir tanto a esta cámara a comparecer, 
porque no tiene nada que decir . (Aplaudiments)

Pero, mire usted, señor presidente, antes de entrar en el 
objeto de esta comparecencia que es modelo de financia-
ción, gestiones y plan de ajuste, permítame que le haga una 
pregunta, ¿eh?, permítame, a ver si nos despertamos todos . 
¿Hasta cuándo piensa usted seguir mintiendo a los valen-
cianos, señor presidente? ¿Hasta cuándo? (Aplaudiments) 
Porque hoy estamos en la comparecencia de un presidente 
que falta a la verdad, que huye de las Cortes y además es 
poco transparente .

Tenía apuntados unos datos pero en su intervención le he 
pillado dos mentiras más. Dice que el modelo de financia-
ción está caducado . Mire usted, la ley que hicieron ustedes, 
la ley de 22 diciembre…, la ley 22 de diciembre…, de 18 de 
diciembre de 2009, que es la ley de financiación de Rodríguez 
Zapatero, la disposición adicional séptima, ¿sabe lo que 
dice? Que el comité de expertos podrá evaluar las reformas 
estructurales del modelo de financiación para proponer sus 
reformas con carácter quinquenal. No que se reforme a los 
cinco años, sino que se podrá revisar para su modificación. 
(Aplaudiments)

Ustedes, el señor Zapatero lo puso . Mire usted, señor presi-
dente, digo usted que miente porque el pasado 26 de mayo 
aquí, en sede parlamentaria, yo le dije en la question time, le 
dije si usted iba a eliminar la partida de 1 .325 millones de 
euros, si la iba a quitar . Y usted me dijo textualmente, así está 
en el diario de sesiones, me dijo que no, que cómo la iba a 
quitar si eso era una ley aprobada por el parlamento y por las 

Cortes Valencianas, que no era una decisión caprichosa . Que 
el señor Montoro no les había pedido quitar los 1 .325 millo-
nes, sólo los 78 .

Después, la señora vicepresidenta dijo, con esa explicación 
que siempre le caracteriza, «mire usted, la ley de presupues-
tos es una ley de Cortes . En la ley de Cortes se aprueba . Lo 
de eliminar partidas presupuestarias lo hacían ustedes, los 
malos del PP, nosotros no». Y luego llegó el señor Soler y dijo 
que no se iban a quitar los 1 .325 millones porque gracias a 
las negociaciones del Consell socialista y de Bloc Compromís, 
habían conseguido sólo un recorte de 78 millones de euros .

Pues mire usted, ¿saben ustedes que los tres mienten? 
Porque aquí está el plan de ajuste de ustedes (aplaudiments) 
y en este plan de ajuste no están los 1 .325 millones de euros, 
señor presidente . Pero es más, ¿sabe usted, señor presidente, 
qué es lo que dice su partido a las personas que mienten? 
La anterior portavoz del Partido Socialista, la señora Soraya 
Rodríguez, decía en sede parlamentaria en el Congreso de los 
Diputados, que decir la verdad constituye el pilar fundamen-
tal de la responsabilidad política, que cuando un miembro 
del gobierno miente en sede parlamentaria el parlamento 
queda herido, el parlamento queda debilitado . Pero si quien 
miente es el presidente del gobierno, está herido de muerte . 
(Aplaudiments) Señor presidente, acaba de herir de muerte a 
los valencianos, al parlamento y a su gobierno .

Pero además, señor presidente, usted ha dicho y ha mentido 
cuando dice que han defendido siempre los intereses de los 
valencianos y no es verdad . Repase las iniciativas, el diario 
de sesiones, todas las iniciativas, treinta y dos iniciativas en 
materia de cambio de modelo de financiación. Preguntas 
orales, escritas, interpelaciones urgentes y no urgentes, 
de todas, comparecencias, y el Grupo Popular siempre ha 
votado lo mismo, sí al cambio de modelo de financiación de 
José Luís Rodríguez Zapatero . Fueron ustedes los que no 
votaron y luego se lo recordaré .

Huye de esta cámara porque está cincuenta y cinco días 
sin venir . Se va hoy sin sesión de control y no volverá hasta 
septiembre . Y, además, es usted poco transparente . Mire 
usted, no solamente no le da documentación a los diputa-
dos, a los que agradezco del Grupo Popular su trabajo, sino 
además nos tuvimos que enterar por la prensa que iba a 
quitar los 1 .325 millones . Y ahora, ¿sabe usted cómo ha equi-
librado? Con un aumento de ingresos injustificado casi de 
setecientos millones de euros .

Señor presidente, aquí, en sede parlamentaria, sin mentir, 
díganos ¿va usted a subir impuestos? El impuesto de patri-
monio, el impuesto de actos jurídicos documentados, ¿va 
usted a poner la tasa turística? ¿Sí o no? Porque aquí votaron 
en contra de no ponerla . ¿Puede usted decirnos ese plan de 
ajuste económico, el plan económico financiero que remitió 
el 17 de junio al ministerio, dónde está? Porque no lo hemos 
encontrado. ¿Nos puede decir si ese proyecto o ese plan de 
ajuste y el plan económico va a ser aprobado por el comité de 
política fiscal? ¿Nos lo puede decir?

Y los acuerdos de no disponibilidad, señor presidente . El 
artículo 57 de la Ley 1/2015 de 6 de febrero, dice que debe-
rán publicarse en el diario oficial de la Generalitat valen-
ciana para transparencia en el plazo de dos meses . Hoy 
se cumple ese plazo y no están publicados . (Aplaudiments) 
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Vuelve a mentir, como miente cuando dice que el gobierno 
en funciones puede aprobar un cambio de modelo de finan-
ciación . Entiendo que usted no es jurídico, lo entiendo, lo 
entiendo, usted no ha estudiado derecho pero tiene aseso-
res . El artículo 21, párrafo 5, de la ley del gobierno nacional 
dice que un gobierno en funciones no puede presentar ni la 
ley de presupuestos generales de estado, ni puede presentar 
proyectos de ley al Congreso y al Senado . Por lo tanto, señor 
Puig, no se puede cambiar el modelo de financiación estando 
en funciones .

Apoye el señor Sánchez a Rajoy, (aplaudiments) habrá 
gobierno serio y responsable y cambiaremos el modelo de 
financiación de la Comunidad Valenciana. Valor, señor presi-
dente, valor en momentos difíciles .

Mire usted, hablemos del modelo de financiación. Porque 
claro que estamos mal financiados, nosotros lo hemos dicho 
siempre en el desierto, solos . Bienvenidos, ahora lo dicen 
ustedes, bienvenidos, gracias señor presidente . Pero ¿cuál es 
su modelo de financiación? Porque es que no lo sabemos. Yo 
creía que usted iba a venir aquí y nos iba a decir «estos son 
los criterios»

Hay cuatro modelos de financiación. El de los empresarios, el 
del IVIE, el de la comisión de expertos que nombramos aquí, 
de los Jaume I, todos . Pero, ¿cuál es su modelo? ¿Qué crite-
rios, qué pautas? ¿Lo sabe? ¿Los ha leído? ¿O le gusta más el 
del señor Morera cuando era portavoz de Bloc Compromís? 
¿A que no sabe lo que decía? Yo se lo digo . Decía que el 
modelo económico, el modelo de financiación de la comuni-
dad tenía que ser el del concierto económico responsable, 
porque el actual era ilegal, injusto e inconstitucional . Que es 
injusto, sí . (Aplaudiments)

Que es injusto, sí . ¿Es ilegal e inconstitucional? Porque si no 
lo es usted tiene un problema con el presidente y con Bloc 
Compromís . Y si es ilegal e inconstitucional, señor Puig, ¿por 
qué no interpuso recurso de inconstitucionalidad cuando 
Zapatero aprobó la ley de 2009? (Aplaudiments) ¿Por qué su 
grupo en el Congreso, el Partido Socialista? Mire usted, señor 
Puig, usted el mismo día licitaban un nuevo modelo de finan-
ciación: doscientos diez mil euros . Que le sumamos para 
dárselo a una empresa privada, a la que salga, que presente 
otro modelo de financiación, cuatro, cinco y este el sexto o el 
séptimo, pero sin decirnos cuál es su modelo de financiación. 
A eso hay que unirlo los trescientos diez mil euros de Raimon, 
las gasolineras, los treinta y cuatro mil euros de los vídeos y 
así todas estas historias . Menos mal que venían a rescatar 
personas; ahora sabemos que venían a rescatarse ustedes .

Pero, ¿qué ha hecho, señor presidente, qué ha hecho usted 
en este tiempo? Porque es verdad que nosotros le pedimos 
por carta que por favor convocase a esa reunión . Y, efectiva-
mente, nos convocó a una reunión, a una reunión pero que no 
nos dio ni plan de trabajo. Ni la comisión esta que dice usted 
de expertos . Si se aprobó, si se aprobó en mayo en las Cortes 
y, como la comisión de seguimiento de los enchufados de 
sanidad, ni está ni se la espera . (Aplaudiments) ¡Esto es lo que 
nos dio! ¡El tríptico! ¡Este es el modelo de financiación! ¡Esto 
es! Esto es serio, ¿eh?, esto es riguroso .

No, mire, usted dice que el comité de expertos se había cons-
tituido y había sacado del Gobierno de España que se cons-
tituyese el comité de expertos, y se constituyó gracias a 

usted . Vuelve a mentir, señor Puig . ¿Sabe usted cuándo se 
constituyó ese comité de expertos? ¿Lo sabe, señor Puig? 
Aquí lo tengo, el acta, 21 de marzo del 2013 . ¡Del 2013! 
(Aplaudiments) Vuelve usted a mentir . En 2013 ya estaba el 
comité de expertos . Pero vamos más allá, en positivo .

 ¿Qué ha hecho usted? ¿Ha propuesto alguna persona que no 
lleve solo esto? Porque, claro, esto lo puedo explicar yo pero 
yo soy de letras, necesita un técnico, ¿lo ha propuesto? ¿Tiene 
persona? ¿Tiene perfil? ¿Lo piensa consensuar? El Partido 
Popular le puede ayudar en eso .

Y vamos a la segunda parte, al plan de ajuste –que no ha 
hablado– . ¿Qué derechos va a recortar? ¿Qué servicios públi-
cos va a recortar? (Veus) Porque no nos lo ha dicho, porque no 
nos lo ha dicho .

Mire, usted, ustedes han minimizado el acuerdo de no dispo-
nibilidad, solo setenta y ocho millones y noventa y dos, això 
no és res, res, res, això no és res . Vale, vale . ¿Sabe cuánto afecta 
a los servicios públicos básicos? El 50% de ese acuerdo de no 
disponibilidad, concretamente –para que no me digan que no 
soy rigurosa–, 46,7%. Afecta a educación, a sanidad y a ¡servi-
cios sociales! (Aplaudiments) ¿Me puede usted dar los datos 
partida por partida? Yo lo sé . Si no sube aquí en la réplica y 
me lo dice, yo se lo diré . (Aplaudiments)

Han vuelto a mentir a los valencianos, como cuando decían 
que no sabía que esto estaba en ruinas, y usted lo decía: 
«Vamos a acabar con la ruina del PP . Estamos al borde de la 
ruina económica y social.» Y a pesar de esto prometieron el 
paraíso en la tierra . Ahora gobiernan (aplaudiments) ¡y no 
pueden cumplir! Exactamente igual que con Radiotelevisión 
Valenciana: «Obrirem el 9 d’octubre i readmetrem els mil 
cinc-cents treballadors.»

Hoy, desgraciadamente, según la vicepresidenta, los traba-
jadores ya no son héroes . La pregunta es, señor Puig, ¿los 
valencianos han dejado de ser héroes? Esa es la pregunta .

Pero, mire usted, se lamenta todo el día, se queja todos los 
días de que no hay dinero, de que estamos mal financiados. 
Y es verdad . A pesar de que usted tiene este presupuesto, 
1 .600 millones de euros más del presupuesto que tuvo el 
Partido Popular en el 2015 y en el 2014 porque va mejor 
la economía, la economía de España, gracias a las medidas 
del gobierno del Partido Popular (aplaudiments) y de toda la 
sociedad española, mire, usted, señor Puig, si no tiene dinero 
para pagar lo básico –y le ayudaremos a conseguirlo–, ¿cómo 
dice usted que va a rescatar a las concesiones sanitarias, 600 
millones de euros, que va a abrir Radiotelevisión Valenciana 
estando pendiente el recurso en la Audiencia Nacional? Si lo 
echan atrás y declaran nulo y le obligan a readmitir a mil seis-
cientos, ¿quién va a pagar los salarios de los mil seiscientos 
trabajadores? (Aplaudiments)

Y usted anuncia empresas públicas, organismos, agencias, 
bancos públicos, Xarxa Llibres . ¿Tenemos dinero o no tene-
mos? ¿O siguen ustedes –y las cercanías–, a pesar de que no 
hay dinero ni estudio económico, una irresponsabilidad al 
estilo de José Luis Rodríguez Zapatero en la ley de depen-
dencia sin memoria económica? (Aplaudiments)

Señor presidente, ¿va a seguir mintiendo usted a los valen-
cianos? Porque si no tiene dinero para lo básico, ¿cómo 
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está prometiendo? Es que es una irresponsabilidad . O en 
la ampliación del Consell, que ahora nos hemos enterado 
ya que el señor Montiel está preparado para entrar en el 
Consell . Bienvenido, señor Montiel . ¡Hombre!, yo creía que 
uno llega en política ya preparado, le ha costado un año 
prepararse . Como las decisiones en economía cuesten igual, 
¡madre de Dios! (Aplaudiments)

Pero, mire usted, señor presidente –acabo–, el 18 de diciem-
bre del 2009, en el Congreso de los Diputados –haciendo 
memoria, que les gusta tanto la memoria–, se aprobó el 
sistema de financiación, la Ley 22/2009, de 18 de diciem-
bre. ¿Sabe quién votó en contra de esa ley de financiación? 
El hoy presidente del gobierno, el señor Rajoy, y el Grupo 
Parlamentario Popular . (Aplaudiments) ¿Sabe quién votó a 
favor? Los socialistas, incluido el señor Pedro Sánchez, ¡y la 
señora Montón!, ¡y la señora Montón! ¡Es que apretaron el 
botón!

Y, ¿sabe usted qué decía el 24 de diciembre del 2009 el señor 
Alarte, que entonces era secretario general? «Este es un 
modelo de financiación bueno para los valencianos. Con este 
modelo de financiación –y cito palabras textuales– acabare-
mos con el victimismo del Partido Popular de la Comunidad 
Valenciana.» Y seguía la señora Cristina Moreno, «es un buen 
sistema de financiación, solidario y justo con los valencianos».

Mire, por acabar en positivo, señor Puig, por acabar en posi-
tivo, le voy a decir que nosotros estamos para ayudarle, 
queremos ayudarle, le tiendo la mano una vez más para el 
gobierno, para la Diputación de Valencia y para los quinien-
tos cuarenta y dos municipios de la Comunidad Valenciana .

Sabe usted, señor Puig, que el Partido Socialista no puede 
jugar en la misma liga que Bloc, Compromís y Podemos . Tiene 
que jugar en la primera liga, en la primera liga de la responsa-
bilidad, señor Puig . Y en este tema y en otros temas, por leal-
tad y responsabilidad le ayudaremos .

Señor Puig, yo le dije que cerrase los ojos y soñase, soñase 
quitarse el lastre del radicalismo y sectarismo y contar con 
el partido mayoritario para pactar los grandes temas de esta 
comunidad, sin nada a cambio, sin nada a cambio .

Le vuelvo a repetir y a decir, señor Puig, cierre los ojos, 
imagine, sueñe en grande y en positivo, porque si usted 
piensa en grande y en positivo eso será bueno para el Partido 
Socialista pero, sobre todo, para todos los valencianos . Y ahí 
estará siempre el Partido Popular .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, síndica del Grup Popular .

A continuació, continuem amb les intervencions de la resta 
de grups parlamentaris .

I, en este sentit, donem la paraula al Grup de Podemos-
Podem, el senyor Antonio Montiel, per un temps màxim de 
quinze minuts .

Quan vosté vullga, senyor Montiel .

El senyor Montiel Márquez:

Moltes gràcies .

Bon dia .

Bon dia, president, vicepresidenta, membres del Consell, senyories .

Bé, no sé si defraudaré, perquè els radicals ja han passat per 
la trona . (Aplaudiments) Però, en tot cas, sí que volíem fer 
algunes reflexions.

Poques vegades n’hi ha un tema, afortunadament, en el 
que n’hi ha tant de consens en la societat valenciana i en les 
forces polítiques, com és el tema de l’infrafinançament.

Però, de tota manera, jo he de tornar a fer una reflexió –que 
ja vam fer el dia 6 d’octubre–, i és com hem aplegat fins ací, 
com es va fer la negociació de les transferències, i com aque-
lla mala avaluació dels serveis públics i aquelles preses per 
pactar les transferències ens va portar a tindre un sistema 
que sempre s’ha fet malament .

Jo recorde que no sols l’informe dels experts sinó, fins i tot, 
l’informe que va finançar l’Associació Valenciana d’Empresa-
ris en 2012 parlava que el sistema de finançament havia sigut 
dolent des del principi, des del principi, i, per tant, que encara 
el sistema actual, encara el 90% dels recursos estava llastrat 
pel fet que n’hi havia una mala avaluació dels serveis que es 
van transferir en les onades de 1982 i de 1987 .

Per tant, a mi em crida l’atenció que el Partit Socialista i el 
Partit Popular que han governat, els únics partits que han 
governat Espanya en eixe temps, que han tingut la capacitat 
de modificar el sistema no ho hagen fet.

Em crida l’atenció que l’informe dels experts que es va apro-
var per aquesta cambra en el 2013, o fins i tot l’informe dels 
empresaris del 2012, o fins i tot les recomanacions del presi-
dent de la Confederació Empresarial Valenciana de juliol del 
2014 hagen caigut, fins i tot, en sac trencat quan governava 
el Partit Popular, i sé que ara està criticant el sistema i que 
podia haver-ho canviat en aquesta legislatura .

Per tant, llevat que el sistema de finançament, com el FLA, 
s’ha utilitzat com una eina de política per a criticar uns a 
altres, hem aplegat a un punt de dir ¡basta!

Yo creo que tenemos que decir ¡basta! porque el sistema de 
financiación es, a todas luces, insuficiente, inequitativo, no 
fomenta la solidaridad ni la cooperación entre los territorios, 
no crea cultura de un sistema plurinacional como el nues-
tro, un sistema en el que los distintos territorios no pueden 
seguir combatiendo por el botín o teniendo relaciones bilate-
rales con el gobierno de Madrid, sino que se debe de instalar 
una cultura de cooperación, una cultura de solidaridad, y una 
cultura de que este es un proyecto común .

Y hablando de proyectos comunes, nosotros lo que quere-
mos poner de manifiesto es cómo el Partido Popular, desde 
el ministerio –y creo que usted lo ha destacado, presidente–, 
ha utilizado el sistema de financiación como un arma política, 
como el estrangulamiento al que nos ha sometido el señor 
Montoro, curiosamente en momentos preelectorales, tiene 
una utilidad política .
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Yo celebro que, al final, se haya peleado el plan de ajuste 
hasta situarlo en límites reducidos, de setenta y ocho millo-
nes más noventa y dos millones, con carácter cautelar, de 
retenciones cautelares, pero lamento mucho, lamento mucho 
que algunos de esos recortes se hayan producido, por ejem-
plo, en partidas como cooperación internacional .

Creo que la propuesta del señor Buyolo, del director gene-
ral de cooperación, para reducir 1 .500 .000 euros en coopera-
ción internacional, siendo que para muchos de los que hemos 
apoyado este gobierno la cooperación internacional es un 
gasto social, nos parece totalmente desacertado, nos parece 
que, además, en los presupuestos del 2017 habrá que recu-
perar esa voluntad de llegar al 0,15% del presupuesto para 
cooperación internacional .

De todas formas, más allá de echar la vista atrás acerca de 
cuáles han sido los problemas que nos han traído hasta aquí, 
y yo creo que también de la mala política que se ha practi-
cado por parte del gobierno central, creo que hay que pensar 
en positivo . Pensando en positivo, y tomando las propuestas 
que usted hacía, yo me voy a atrever a concretar un poco más 
algunos temas .

Por ejemplo, nosotros pensamos que a corto plazo habría 
que establecer una mesa de diálogo para plantear el recono-
cimiento de la deuda histórica, para plantear con el ministe-
rio cómo se cancela esta deuda histórica .

Y quiero recordar que en Andalucía y en Extremadura ya se 
hizo una negociación de deuda histórica, quiero recordar que 
hubo un acuerdo con Andalucía y Extremadura que permi-
tía recuperar la deuda histórica y que se cobró en parte en 
metálico y en parte en terrenos, o en otros activos patrimo-
niales, y esta es una fórmula que debería ser explorada por 
la Comunidad Valenciana para, si no recuperar en términos 
monetarios el importe de la deuda histórica, sí por lo menos 
servir como elemento para la reestructuración de la deuda .

Es cierto, es indudable que un reconocimiento de la deuda 
histórica puede suponer una reducción sustancial de los 
42.000 millones de déficit que en este momento, –de 
deuda, perdón– que en este momento tiene la Comunidad 
Valenciana .

Por tanto, creemos imprescindible la constitución de esa 
mesa de diálogo .

Queremos, también, que se aborde una reforma fiscal que 
incorpore tipos progresivos para aumentar el tramo autonó-
mico de IRPF a las rentas más altas y corregir el desequilibrio 
que se produce ahora, totalmente regresivo, en el que se gravan 
las rentas más bajas y medias en la Comunidad Valenciana . 
Somos la comunidad que en tramos de renta más bajos más 
grava, una de las cinco que más grava a sus ciudadanos .

Pensamos que hay que clarificar y mejorar el sistema de 
tasas y que hay que buscar, todavía, las fuentes de capacidad 
de recaudación pendientes que algunos técnicos, como el 
sindicato Gestha, la asociación de técnicos del ministerio de 
hacienda han puesto de manifiesto en varios territorios auto-
nómico, entre ellos el nuestro .

Creemos que hay que reforzar el IVAT, el Institut Valencià 
d’Administració Tributària, mediante la aprobación urgente 

de un proyecto de ley que le dote de un estatuto jurídico 
adecuado, que además determine cuáles son competencias, 
cuáles son sus recursos . Es inaceptable que a estas fechas 
el Instituto Valenciano de Administración Tributaria tenga 
menos personal adscrito a recaudación que el Ayuntamiento 
de Valencia en el servicio municipal correspondiente .

Creemos que hay que fortalecer el proyecto de banco 
público, el Instituto Valenciano de Finanzas, para que pueda 
intervenir en la generación de nuevos proyectos de empleo, 
en la generación de proyectos de emprendedores que facilite 
dinero a autónomos y a familias .

Creemos que hay que hacer, también en el corto plazo, una 
autoría de recursos humanos y de eficiencia de la Generalitat 
valenciana . Creemos que se puede hacer en paralelo a la 
reforma de la ley de la función pública que se ha anunciado 
después del seminario de Torrevieja .

Creemos, en definitiva, que se puede abordar una mejora de 
la coordinación entre las políticas de la Generalitat valen-
ciana y de las diputaciones .

Creemos que especialmente en inversiones, en infraestruc-
turas, en carreteras se deben alinear las políticas de las dipu-
taciones provinciales al servicio del interés general que debe 
marcar la Generalitat valenciana . Eso supone que no pode-
mos estar más allá de lo que sea conservación, manteni-
miento y seguridad vial en la red de carreteras de la diputa-
ción provincial, hemos de poner toda la capacidad inversora 
de las tres diputaciones provinciales al servicio de un plan de 
inversiones y de infraestructuras para mejorar la eficiencia 
de nuestra inversión pública .

Porque todo, y entramos en el medio término, todo no puede 
ser exclusivamente reivindicar un nuevo modelo de financia-
ción . Desgraciadamente, si ustedes, si el Partido Socialista 
y nosotros –Podemos– y otras fuerzas no alcanzamos un 
acuerdo, desgraciadamente habrá un gobierno del Partido 
Popular . Y yo creo que en ese contexto será difícil plantear 
una revisión en profundidad, una revisión justa y equita-
tiva del sistema de financiación. Por tanto, creo que hay que 
tomar medidas aquí y ahora .

Y por eso, además de las medidas de corto plazo, le planteo 
también las siguientes medidas a medio plazo . Hay que refor-
mar . . ., hay que buscar un sistema transitorio . . . Si no es posi-
ble la reforma del sistema de financiación en su conjunto, hay 
que buscar, como usted decía también en sus conclusiones, 
un sistema transitorio, una respuesta de emergencia ante 
la actual situación, como decía usted en las propuestas que 
lanzaba . Pero, también, hay que trabajar en perspectiva de . . ., 
como decía, y en fin me resulta sorprendente porque era un 
informe de la propia Asociación Valenciana de Empresarios, 
decían, «hay que hacer ruido en Madrid», decían.

Nosotros le planteamos la celebración de un acto de afirma-
ción y defensa de las reivindicaciones valencianas en Madrid, 
donde participen las instituciones y nuestra sociedad civil . Es 
una oferta que le hicimos ya en octubre y que le hemos hecho 
en anteriores ocasiones y que le reiteramos ahora . Creemos 
que un acto en un recinto nos puede llevar . . ., con presen-
cia de las instituciones y los representantes de la sociedad 
civil valenciana, nos puede llevar a poner en las puertas de 
Madrid el problema valenciano . Y creo que es importante 
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que asumamos que este problema, como usted decía, no es 
una cuestión de mera arquitectura contable, sino que es una 
cuestión, es un problema que afecta a la vida de personas, a 
la vida de nuestras familias .

Creemos que la reestructuración . . ., en esta negociación de 
medio término tendríamos que conseguir una reestructu-
ración de la deuda en el sentido de que, como ya le hemos 
dicho varias veces, la mayor parte de la deuda acumulada 
es una deuda que tenemos contraída con el estado central . 
Por tanto, los 4 .055 millones que hoy se dedican al servicio 
de la deuda, con una buena negociación, que debe de incluir 
quitas, aplazamientos –reestructuración, como le digo, en 
definitiva–, se podrían rescatar 2.000 millones al año para 
incrementar la capacidad de actuación en políticas socia-
les y en políticas de estímulo económico en la Comunidad 
Valenciana .

Y, por último, yo quiero llamar la atención sobre una cosa que 
no está en nuestra mano, pero que es importante, y que en el 
largo plazo cuando se hable de ese nuevo modelo de financia-
ción, yo creo que hay que introducir una cláusula que elimine 
el dumping fiscal entre los territorios de las distintas comuni-
dades autónomas .

A veces hablamos de paraísos fiscales y pensamos en tierras 
extrañas, en archipiélagos desconocidos, pero a veces se está 
produciendo dumping fiscal, se están produciendo paraísos 
fiscales entre los territorios autonómicos.

En este momento, en la Comunidad de Madrid no solo se 
tiene uno de los tramos más bajos de IRPF –en el tramo auto-
nómico, por supuesto–, sino que en el impuesto de suce-
siones y de patrimonio se tiene prácticamente una exen-
ción total . Por tanto, nos parece absolutamente insolidaria 
esa política, nos parece absolutamente destructiva de lo que 
debe ser un sistema basado en la cooperación y en la corres-
ponsabilidad fiscal. Nos parece, por tanto..., no vamos a abun-
dar en los datos, compartimos con usted el diagnóstico, lo 
compartimos con los autores del informe presentado en 
esta cámara en 2013, lo compartimos también con los auto-
res del informe presentado por la Asociación Valenciana de 
Empresarios del 2012, lo compartimos con quienes hemos 
suscrito el acuerdo y quienes votamos aquí la cuestión rela-
tiva a la financiación, pero, miren, no lo podemos enten-
der. Nosotros, que llevamos aquí en esta cámara tan solo un 
año; nosotros, que nos hemos puesto en marcha para traer 
la voz de la gente a las instituciones, no podemos enten-
der que los partidos políticos que se han alternado en el 
gobierno durante treinta años sigan coincidiendo en el diag-
nóstico y hayan sido incapaces de ponerse de acuerdo en las 
soluciones .

No podemos entender que se venga planteando este tema 
mes tras mes, año tras año y todo el mundo, todo mundo, y 
es lo sorprendente, empresarios, sindicatos, sociedad civil, 
expertos, universidades, hasta los partidos políticos como 
el Partido Popular y el Partido Socialista, estén de acuerdo 
y no sepan o no quieran alcanzar el acuerdo que la sociedad 
valenciana necesita .

Por tanto, yo les invito, como decía el informe de los expertos 
del 2013, a abrir ese espacio de consenso, abrir ese espacio 
de dialogo, pueden contar con nosotros para llevar adelante 
sus propuestas, pero vuelvo a decirle que el problema de la 

infrafinanciación no se convierta en un mantra para eludir 
las acciones políticas concretas que hoy se pueden y se 
deben tomar en el día a día de la comunidad y, por tanto, que 
pueden hacernos estar en mejores condiciones para superar 
la crisis .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, senyor Montiel .

Per a intervindre en nom del Grup Parlamentari Ciudadanos, 
té la paraula el seu síndic, il·lustre senyor Alexis Marí .

El senyor Marí Malonda:

Gracias, presidenta .

President .

Consellers .

Mire, president, antes de entrar en harina, antes de ir al 
turrón, quiero hacerle tres apreciaciones sobre su primera 
intervención .

La primera, habla usted constantemente de la deslealtad del 
estado con la Comunidad Valenciana . Y yo voy a empezar por 
donde ha terminado mi buen amigo y compañero Antonio 
Montiel. Nosotros, el 6 de octubre, ya le dijimos el 6 de octu-
bre que desleal no ha sido España con la comunidad; desleal 
han sido ustedes y los señores del Partido Popular con esta 
comunidad, porque han gobernado ustedes la comunidad y 
también el Partido Popular . (Aplaudiments) 

Mire, el segundo punto dice..., la infrafinanciación –ha dicho 
usted– dice que afecta al autogobierno . Y yo le digo: falso; 
no, no afecta al autogobierno, afecta a la sostenibilidad de los 
servicios públicos más esenciales, que es lo que realmente le 
preocupa a los ciudadanos .

Y el tercer punto, antes de meternos en harina, como le decía, 
y a mí me preocupa, porque se lo he oído, a usted le he oído 
dos discursos totalmente distintos y distantes . Mire, dice 
usted que se acabe con los privilegios y los desequilibrios . 
Oiga, yo no lo he oído mucho a usted, a su partido, ni aquí 
ni en Madrid ni en el País Vasco, hablar sobre el cupo vasco 
y el concierto navarro. No lo he oído mucho, no lo he escu-
chado mucho . ¿O eso no son privilegios entre ciudadanos de 
un mismo país, señor Puig? (Aplaudiments) ¿Eso no son privi-
legios . . . y eso no son desequilibrios entre ciudadanos que son 
libres e iguales? ¿No hay desequilibrios entre un ciudadano 
que vive en Hernani, Rentería con uno que vive en Denia, en 
esta comunidad, señor Puig? Claro, claro que lo es . Me gusta-
ría realmente que usted también lo denunciase, que lo dijese 
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aquí, al igual que me gustaría que lo dijesen sus compañeros 
en Madrid, en el País Vasco y también en Navarra.

Pero, mire, una vez más volvemos a encontrarnos en un 
debate . . ., en el debate . . .,

La senyora vicepresidenta primera:

Por favor, un poquito de silencio .

El senyor Marí Malonda:

...el de la financiación autonómica o, mejor dicho, el de la 
infrafinanciación para darle vueltas al mismo asunto. Créame 
que nuestro grupo parlamentario es tan consciente como el 
que más de la necesidad de cambiar un modelo de financia-
ción que es injusto y opaco, así como de la infrafinanciación 
que ha sufrido nuestra comunidad en los últimos años, como 
llevamos diciendo desde el debate de investidura . Se lo diji-
mos desde el debate de investidura, que lo acompañaríamos .

Pero, mire, no por mucho que hablemos del tema desde aquí, 
el modelo no se va a cambiar desde aquí, también se lo diji-
mos. No podemos cambiar el modelo desde aquí. Este no 
es el lugar legalmente establecido para ello y usted bien lo 
sabe . Por mucho que aquí reivindiquemos una y otra vez que 
los valencianos y las valencianas reciban una financiación 
justa y equitativa, no lo vamos a conseguir, porque es en el 
Congreso de los Diputados, es en el Consejo de Política Fiscal 
y Financiera, es en Madrid donde este problema se puede y 
se debe, desde luego, solucionar .

Ese Madrid, que algunos insinúan que nos roba y que es la 
causa de nuestros problemas únicamente, porque no quie-
ren reconocer que el problema no es Madrid . El problema 
que se viene arrastrando desde la aprobación del Estatuto 
de autonomía, señor Puig, ha sido la falta de voluntad de los 
dos partidos que han gobernado este país (aplaudiments) por 
establecer un modelo de financiación justo, transparente 
y que respete los principios de igualdad, solidaridad entre 
todos los españoles, absolutamente todos los españoles .

Un modelo en el que prime el interés de los ciudadanos por 
encima de los territorios, la prestación de unos servicios 
públicos básicos de calidad por encima de los intereses parti-
distas y las baronías . Y en el que prime la lealtad institucio-
nal, que a usted también le he oído muchas veces hablar 
de la lealtad institucional y la solidaridad entre las dieci-
siete comunidades que deben sentarse a dialogar, cooperar 
y distinguir entre lo que es urgente, lo importante y lo real-
mente necesario .

Y en esas estamos, señor president, en esas estamos . En esta 
cámara hemos votado por unanimidad de todos los grupos 
la necesidad de este cambio inmediato en la financiación de 
nuestra comunidad . Y también de todas las comunidades 
autónomas, no solo de la Comunidad Valenciana .  

Hemos aprobado la creación de una comisión de seguimiento 
y le hemos emplazado a usted a que reivindique en Madrid 
el cambio de este modelo . Sin embargo, yo no quiero pedirle 

explicaciones por las actuaciones que ha llevado a cabo para 
conseguir una reforma inmediata del modelo de financiación, 
que allá donde la han querido escuchar han manifestado la 
necesidad imperiosa de esta reforma, y es de agradecer .

Yo quiero centrarme en lo que ha hecho president, usted 
como president del Consell, para mitigar precisamente esa 
falta de financiación. Porque el propio conseller Soler lo dijo, 
hace dos semanas aquí en Les Corts en respuesta a una inter-
pelación de mi grupo parlamentario, lo dijo aquí, abro comi-
llas, dice, «si nosotros queremos ir a la mesa de negociacio-
nes con el nuevo gobierno sobre el sistema de financiación, 
tenemos que hacer los deberes aquí», eso dijo. Y por eso la 
pregunta que yo le hago, señor Puig, ¿han hecho ustedes los 
deberes aquí?

La infrafinanciación no puede ser la excusa para no gober-
nar mejor . Se lo venimos diciendo también desde que empezó 
la legislatura. No puede ser la eterna justificación para no 
gestionar más y mejor .

Porque hacer los deberes, president, no es quejarse continua-
mente de la infrafinanciación, de la herencia recibida, ni fiar 
su acción política a una mejora de la financiación o al ingreso 
de unos fondos extra por parte del gobierno central, ni judi-
cializar la reclamación de la mejor financiación, sabiendo que, 
según el Tribunal Constitucional, usted lo sabe, una comuni-
dad autónoma no puede vincular los presupuestos generales 
del estado .

De gestos no vive el hombre, sino de hechos . Eso es postu-
reo, pero no es gestión, y las fotos o manifestaciones en 
los medios públicos, en los medios de comunicación, desde 
luego, no nos van a ayudar a salir del charco .

Hacer los deberes, president, es gestionar; es hacer reformas 
que doten de una mayor eficiencia y eficacia a la administra-
ción; es tener valentía para recortar el exceso de gasto super-
fluo que todavía soporta la administración y su sector público 
instrumental . Una administración que sigue siendo exce-
sivamente pesada . Y le pongo un ejemplo . En esta cámara 
se aprobó, a instancias de Ciudadanos, una propuesta para 
llevar a cabo a través de la Sindicatura de Cuentas una audi-
toría económico-financiera y sociolaboral de todas las enti-
dades del sector público instrumental que dependen directa-
mente de la administración o financiadas exclusivamente con 
dinero público, a los efectos, le dijimos, de detectar aquellas 
que sean innecesarias, superfluas, sobredimensionadas o que 
supongan duplicidades con otras existentes a nivel nacional 
que podrían prestar exactamente los mismos servicios .

El objetivo de dicha propuesta es incrementar la eficiencia, la 
eficacia, en el gasto público, de forma que los escasos recur-
sos públicos se destinen a las partidas prioritarias que son el 
sostenimiento de unos servicios públicos esenciales con la 
mayor calidad .

Pero, mire, de momento, sobre el grado de cumplimiento 
de la propuesta presentada por el Grupo Parlamentario 
Compromís no sabemos nada, absolutamente nada . ¿Tiene, 
president –le pregunto–, interés en seguir engrosando la 
administración pública? ¿Tiene interés, señor Puig? ¿Qué 
sabemos de esta propuesta que le hicimos? A ver si final-
mente va a pasar como le dije creo que hace dos plenos, que 
una proposición no de ley aprobada en esta cámara, con 
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mayoría, pues es como soplarle al viento . Sería, pues, verda-
deramente una desgracia . (Aplaudiments)

Mire, también, también en el documento del primer año del 
Consell figura como logro la mayor coordinación con las 
diputaciones . Y ya le dije que no podía decir esto tres veces 
seguidas sin reírse, porque cada una de las diputaciones, oiga, 
es que va por su lado, es decir, pero incluso la Diputación de 
Valencia . ¡Si están teniendo ustedes pues problemas incluso 
con la diputación que presiden!

Y mire, sin embargo, los pocos recursos de que dispone-
mos se destinan a poner en marcha políticas, por ejemplo, de 
inmersión lingüística .

Y yo le pediría, mire, estos esfuerzos creo que deben desti-
narse a reactivar la economía, a apoyar a los sectores produc-
tivos, crear empleo estable, eliminar barracones, eliminar 
barracones, ayudar a los que más lo necesitan . (Aplaudiments) 
Que ese realmente, señor Puig, es el estado, realmente el 
estado de derecho, es un estado básico de derecho .

Destine, por ejemplo, más fondos a la vicepresidenta, lo deci-
mos también, destine más fondos a la vicepresidenta para 
que pueda desatascar de una vez por todas los expedien-
tes de dependencia, esa gran vergüenza que han heredado . 
Destine más fondos a la vicepresidencia .

Pero mire, ustedes han optado creo por lo fácil, por el victi-
mismo . Y, ojo, que somos los primeros en reconocer que la 
herencia que han recibido ustedes es propia de un relato de 
terror, que la raquítica situación de las cuentas públicas es 
culpa de la infrafinanciación desde luego, pero también de la 
nefasta gestión y de la corrupción de los anteriores gobier-
nos . Eso también se lo reconocimos y se lo volvemos a reco-
nocer . Pero ahora, president, usted es el president del Consell, 
ustedes gobiernan y la responsabilidad de estas decisiones 
ahora le corresponde a usted y a su gobierno .

Como suya es la responsabilidad de los recortes que ha 
impuesto el señor Montoro a las cuentas de La Generalitat . 
Y mire, mire que se lo dijimos, mire que lo advertimos en el 
debate de presupuestos . Las cuentas que ustedes presenta-
ron eran irreales, y usted lo sabía, y generarían frustración, 
también se lo dijimos, no solo por los 1 .300 millones con los 
que engordaron la partida de ingresos, sino también porque 
cometieron la irresponsabilidad de elaborar un presupuesto 
en base a una mejora de la financiación, que mire usted por 
donde, mire usted por donde, estamos en el mes de julio y 
todavía no ha llegado . Más de lo mismo . (Aplaudiments)

Y, por tanto, y por tanto, como siempre, los valencianos, 
porque no son ustedes, somos los valencianos, son todos los 
valencianos los que asumimos la deuda, tenemos que recurrir 
al FLA, también coincidimos con el conseller en el FLA, a esa 
doble estafa que llama el señor Soler, que es una doble estafa . 
Y es verdad, ¿eh? ¿Y esto qué supone? Pues que encima para 
que se nos concedan estos fondos extra y para mayor escar-
nio ya no serán al cero por ciento de interés, se nos exige más 
recortes .

¿Quién les iba a decir a ustedes que tendrían que aplicar reta·
llades, president? Aunque en este caso se limiten, que yo tengo 
duda que se limiten solo a 78 millones de euros. Confiamos 
en que estos recortes en ningún caso afecten a la prestación 

de los servicios públicos esenciales, faltaría más, viniendo de 
ustedes. Pero lo que sí, lo que sí que pone de manifiesto esa 
medida es que hay margen para recortar en el presupuesto . 
Se puede recortar sin que por ello sean los ciudadanos los 
que tengan que sufrir las consecuencias, sin que perciban 
la más mínima merma en la calidad de los servicios públicos 
que reciben, porque hay que recortar en gasto político . Y ahí, 
president, hay margen, como le digo, hay mucho margen .

Voy terminando . Mire, solo, solo esperamos que estos recor-
tes no vayan a más . Y esto depende únicamente de uste-
des, de la responsabilidad con la que elaboren los presu-
puestos y de la gestión que hagan de los escasos recursos 
públicos. Pero en definitiva, president, como bien sabe, en 
cuanto a la reclamación de un nuevo modelo de financiación, 
sabe que cuenta con todo el apoyo de nuestro grupo parla-
mentario, como también sabe que este apoyo no es gratuito, 
y también se lo dijimos, no le va a salir gratuito, ya que le 
pedimos a cambio que gestione, que legisle, que reforme y 
convierta a la Generalitat valenciana en una administración 
eficaz, eficiente y sostenible, como única forma de garantizar 
la prestación de unos servicios públicos de calidad, como sin 
duda merecen los ciudadanos de esta comunidad autónoma .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Marí .

Té la paraula, a continuació, el síndic del Grup Parlamentari 
Compromís, il·lustre senyor Fran Ferri .

El senyor Ferri Fayos:

Gràcies, senyora vicepresidenta .

Senyor president .

Abans de res m’agradaria agrair-li la informació que ens ha 
donat en la seua compareixença, i sobretot també agrair-li, ja 
que ha acabat este període de sessions, agrair-li el que haja 
sigut el president que més ha comparegut en un període de 
sessions, (aplaudiments) cosa, cosa que decidim els síndics en 
la Junta de Síndics, i vosté molt s’ha compromés en compa-
réixer en este ple a donar explicacions, totes les que se li han 
demanat .

Lamentablement comprovem en este ple com en juliol de 
2016 els valencians i les valencianes encara hem de conti-
nuar parlant de ser tractats amb igualtat i sense discrimina-
ció . Perquè encara en juliol de 2016 els valencians i les valen-
cianes continuem sent tractats com a ciutadans de segona . I 
a Compromís ens pareix fonamental que tractem este tema 
una i mil vegades si fa falta, però també volem que es deixe 
de parlar d’este tema ja . I volem que es plantege, i desitgem 
i treballem perquè arribe el dia que no siga necessari parlar 
d’este tema, del finançament just, perquè l’haurem aconse-
guit . I dic que l’haurem aconseguit perquè ningú ens el rega-
larà . Als valencians i les valencianes ningú ens ha regalat res . 
Més bé el contrari .
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Ningú ens ha regalat l’autonomia, la vam lluitar als carrers, i 
ajuntaments a ajuntaments. I així i tot al final ens van negar el 
nivell d’autogovern, que sí que li van donar a Andalusia .

Ningú ens ha regalat les poques infraestructures que tenim, 
fins i tot algunes d’elles les vam pagar els nostres pares i les 
nostres mares, les nostres iaies, segell a segell, com el Pla Sud 
de València. Ningú ens ho ha regalat. Ho hem lluitat i hem 
aconseguit amb molt d’esforç i molta unitat .

I ja que parlem d’unitat, m’agradaria fer un experiment, un 
experiment solidari . Sé que no és la primera vegada que ho fa 
un diputat de Compromís .

Pero quiero aprovechar y hablar aquí de la unidad de todos 
los valencianos y valencianas . Lo hago en castellano, de la 
misma forma que el concejal de Orihuela, Karlos Bernabé, 
dio una lección hace unos días usando el valenciano en el 
pleno municipal (aplaudiments) frente a los reproches del 
Partido Popular local . Y sé que por hablar castellano no reci-
biré las reprobaciones de los miembros de esta cámara, 
como sí que recibió el concejal por hacerlo en nuestra lengua 
propia . Porque lamentablemente algunos no entienden que 
vivimos en una sociedad bilingüe donde deberíamos tener 
los mismos derechos y donde hay valencianoparlantes que 
son discriminados por hablar la lengua de sus padres y de 
sus madres . Y lo hago en este debate porque es importante 
hablar de la unidad de todos los valencianos en una época en 
la que algunos o algunas nos quieren dividir .

Quieren dividirnos entre los que hablamos valenciano y los 
que hablan castellano . Quieren dividirnos entre los que viven 
en Castellón y los que viven en Alacant, entre los que viven 
en Torrevieja y los que viven en Vinaròs. Quieren dividir-
nos porque si nos dividimos tenemos menos fuerza, tenemos 
menos fuerza para reclamar lo que es justo . Divididos somos 
más débiles .

Y esta financiación justa es necesaria de norte a sur en nues-
tro país . Es necesaria para los cinco millones de valencia-
nos, vengan de donde vengan, hablen la lengua que hablen y 
tengan el color de la piel que tengan. La lucha por una finan-
ciación justa es lo mismo que la lucha por nuestra autonomía 
y nuestro autogobierno . Sí, señor Marí –que no está ahora 
mismo–, por nuestro autogobierno, que es lo mismo que 
luchar por vivir mejor .

Hablar de autogobierno valenciano es hablar de colegios 
dignos, es hablar de aumentar las becas y crear programas 
como la «beca salario». Hablar de autogobierno valenciano 
es hablar de bajar las listas de espera, es hablar de sanidad 
universal para todos y para todas . Hablar de autogobierno 
valenciano es hablar de eliminar el copago para pensionis-
tas y personas con discapacidad funcional . Hablar de auto-
gobierno valenciano es hablar de recuperar las ayudas para 
los que cuidan de sus dependientes . Hablar de autogobierno 
valenciano es hablar de que los niños con las familias más 
vulnerables puedan ir al comedor escolar, también a partir de 
mayo, no pasaba antes . De eso es de lo que hablamos cuando 
hablamos de autogobierno valenciano .

Los que sentimos y trabajamos desde el valencianismo lo 
hacemos para que cinco millones de personas, cinco millones 
de valencianos y valencianas vivamos mejor, porque merece-
mos vivir mejor. Y los que nos niegan esa financiación justa, 

los que atacan al autogobierno valenciano, no se equivo-
quen, no están atacando a este Consell ni a estos diputados; 
están atacando a nuestra calidad de vida, están atacando a 
nuestro derecho de vida digna, están atacando y discrimi-
nando a cinco millones de valencianos y valencianas . Y eso 
no lo vamos a permitir . (Aplaudiments) No lo permitiremos los 
valencianista de Canals, ni los valencianistas de Orihuela, de 
Buñol o de Segorbe. ¡No lo vamos a permitir!

Senyor president, senyories, parlem per tant d’un tema fona-
mental, d’un tema que ens ha de mobilitzar a tots els valen-
cians i les valencianes, però ens ha d’entrar al cap que el 
problema no el tenim en esta cambra, ens ha d’entrar al cap 
que el problema no el tenim en el que li diu este govern, el 
govern del seu Consell al govern central . El problema no està 
en els arguments que plantegem, perquè estan confirmats i 
reconfirmats per tots els experts. Tots els experts diuen que 
patim una anomalia, som pobres i paguem com a rics .

I el problema està que això ja ho saben a Madrid, ja ho saben. 
Ahí està el problema . El problema és que a Madrid, al govern 
central, els entra per una orella i els ix per l’altra . El Partit 
Popular encara parla del model Zapatero de 2009 . Estem en 
2016, estem en 2016! En 2009 el problema era que . . ., segons 
el Partit Popular, que Zapatero estava governant amb els 
catalans . En 2016, després de quatre anys amb majoria abso-
lutíssima el Partit Popular, quin ha sigut el problema? Per què 
no s’ha modificat el sistema de finançament?

En 2011 el senyor Rajoy va arribar al govern amb un 
programa electoral que deia en la seua pàgina 162: 
«Impulsaremos una modificación simultánea y vinculada a la 
Ley reguladora de las haciendas locales y de la LOFCA, Ley 
orgánica de financiación de las comunidades autónomas, 
para evitar solapamientos, definir bien los límites compe-
tenciales, fomentar la cooperación y garantizar los recur-
sos necesarios para la prestación adecuada de los servicios 
públicos.»

Senyors consellers i conselleres, senyor president, s’han 
garantit els recursos necessaris per a la prestació adequada 
dels serveis públics? No, veritat? S’ha modificat la LOFCA? 
No.

La senyora Bonig deia: «La ley dice “podrá” modificar el 
sistema de financiación si así lo desean, que así lo dijo el 
señor Zapatero cuando modificó la ley.» Vale. ¿Pero qué 
ha pasado con el PP? ¿No ha podido? Y si no ha podido, és 
perquè no vol . Ens va mentir a tots els valencianes i les valen-
cianes el Partit Popular? (Aplaudiments) Ens va mentir?

I si és perquè no ho ha sabut fer, és perquè és un govern 
incompetent el del Partit Popular del Govern d’Espanya? 
És per això? S’ha continuat maltractant els valencians i les 
valencianes? Sí . A més, inclús, amb xantatges com els del 
senyor Montoro, dient-nos que no ens donarà el FLA si no 
fem retallades en serveis socials, en educació, en sanitat . 
Això és el que ha fet el Partit Popular.

De qui és la responsabilitat? Dels catalans? De Zapatero? 
La responsabilitat des de 2011, des de 2011, és del govern 
central del Partit Popular . De la mateixa manera que entre 
2008 i 2011 la responsabilitat era del Partit Socialista i com 
des de 1996 a 2004 la responsabilitat era novament del 
Partit Popular, i parlant català en la intimitat . (Aplaudiments)
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A Compromís no tenim ningun problema en dir que cap dels 
dos partits que han governat l’estat espanyol en les últimes 
dècades han solucionat el problema, perquè és una evidèn-
cia, és una evidència .

Ací hi ha responsabilitat del govern central, manara qui 
manara. I per això felicitem este Consell, per la seua postura, 
reivindicar un sistema de finançament just mane qui mane a 
Madrid . Gràcies per eixa postura, senyor president .

Des de Compromís valorem eixe posicionament perquè és 
l’únic sensat. Però hem de tindre clar que al final, per molt 
que reivindiquem, per molt que ens posicionem, el que 
compta és un botonet que apreten els 350 diputats i dipu-
tades del Congreso de los Diputados . El que compta és quin 
botonet apreten quan es voten els pressupostos, quin boto-
net apreten quan es voten les esmenes per a millorar les 
inversions en la nostra terra . Quin botonet apreten quan es 
tracta de rebre en eixos assumptes els que ens afecten als 
valencianes i les valencianes més enllà dels partits .

I jo els puc dir que els diputats de Compromís i els diputats 
de la nostra coalició apretaran sempre el botonet a favor dels 
interessos els valencians i les valencianes . Altres, en canvi, 
obeïxen més les ordres del seu partit a Madrid. I per això, en 
2016 continuem sent discriminats en inversions. Per això, en 
2016 continuem sent discriminats en finançament i ens agra-
daria que tots els grups, i especialment el Grup Parlamentari 
Popular, pogueren pujar ací i comprometre’s perquè els seus 
diputats a Madrid apreten el botonet de la dignitat i apreten 
el botonet a favor, a favor dels valencians i les valencianes .

Per tant, senyor president, des del Grup Parlamentari 
Compromís reiterar-li el nostre suport a les reivindicacions 
del Consell, que no són altres que les que van aprovar en este 
parlament per unanimitat: finançament just ja, regularització 
del deute històric i inversions que compensen el maltracta-
ment dels últims pressupostos .

Alguns en este ple estan passant la pilota a un altre costat . 
Nosaltres volem mantindre la pilota on ha d’estar, que és la 
responsabilitat del govern central de reparar eixa injustícia 
històrica que patim els valencians i les valencianes.

Però també creiem que cal donar un salt qualitatiu en la 
manera de reivindicar . Este tema no pot ser només una qües-
tió del Consell . Tampoc –no ens equivoquem– pot ser una 
qüestió d’estes Corts i tampoc inclús m’atreviria a dir una 
qüestió només de la societat civil organitzada . Ha de ser una 
qüestió de tot el poble valencià, d’eixe poble de cinc milions 
de persones que mereixen viure millor .

Ja ho deia, esta ha de ser la lluita de tot un poble, parlen en la 
llengua que parlen, hagen nascut ací, a Andalusia, a la Manxa, 
al Perú, al Marroc o a Romania . El poble valencià comença a 
percebre que el finançament és injust per al nostre territori, 
comença a entendre que un finançament injust té conseqüèn-
cies en la seua qualitat de vida, en el seu dia a dia, perquè ara 
tots i cadascun dels valencians tenen una cosa molt clara: que 
totes les polítiques que es fan per este Consell van destinades 
a rescatar persones, no com abans, que alguns d’eixos diners 
anaven per a determinats personatges .

Per això, senyories, des de Compromís creiem que cal apro-
fitar eixe consens social per a donar un pas més, un pas més, 

anar més enllà . Cal portar este debat al carrer, cal fer que tots 
els valencians i valencianes participen d’este debat i facen 
pressió per a aconseguir el que és just, perquè, com els deia al 
principi en la meua intervenció, als valencians i a les valenci-
ans mai ningú ens ha regalat res .

Sabem millor que ningú que els drets no es demanen, es 
prenen, els drets es prenen. Si som conscients d’això, si tenim 
la valentia de continuar parlant de plantar-li cara al govern 
central i al senyor Montoro, més prompte que tard arribarà 
el dia en què ho aconseguirem . I no serà perquè ningú ens ho 
haja regalat, serà perquè este poble s’ho ha guanyat, s’ho ha 
guanyat amb el seu esforç, amb la seua lluita i amb la seua 
valentia, perquè això és el que som, un poble valent que ha de 
lluitar pels seus drets .

Senyor president, consellers i conselleres, des de Compromís 
els agraïm el seu esforç, des de Compromís compartim la 
seua lluita, des de Compromís els proposem continuar actu-
ant amb valentia i donar el salt per a portar este debat als 
carrers del nostre país, que el clam siga tan alt i tan clar que 
des de Madrid no puguen obviar-nos, que des de Madrid ens 
hagen de fer cas .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ferri .

A continuació, per a conéixer la posició del Grup 
Parlamentari Socialista, donem la paraula al seu síndic, el 
senyor Mata .

 
El senyor Mata Gómez:

Bon dia .

Gràcies, president .

President de La Generalitat, membres del govern valencià, 
diputades i diputats, bon dia .

Bé . Gràcies per haver vingut . Gràcies . Vull dir, és el president 
que més compareix en la cambra, és el president que quan se 
li demana una compareixença sempre ha vingut i és el presi-
dent més accessible de tota l’època de l’autonomia valenci-
ana . (Aplaudiments)

Este matí ha escoltat el president que algú dia que vosté 
mentia, que parlava de cinquanta-cinc dies… Hi ha gent 
instal·lada en la mentida . I la mentida en les xifres són molt 
dolentes . Jo crec que… Kierkegaard ja dia que «la vida cal 
viure-la cap endavant, però no se pot entendre si no se recu-
pera fins arrere».

El problema és que ací algú mos ha arruïnat, algú mos ha 
arruïnat, i sabem qui són amb noms i cognoms. No sols en el 
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finançament, en les infraestructures..., en molts elements. En 
l’any 1995, quan se n’anaren els socialistes del govern valen-
cià, cada una de les valencianes i valencians devia 600 euros; 
ara són 9 .000 euros per capita. Això és absolutament insos-
tenible, impagable, vergonyós . i és responsabilitat (aplaudi·
ments) dels qui s’han assentat des d’ací fins allà.

Durant vint anys hi ha hagut un grup polític que no s’ha preo-
cupat del finançament, que no s’ha preocupat de les perso-
nes, que no s’ha preocupat de la renda per capita, que ha 
fet trampes en la política impositiva, que ha malbaratat els 
diners i ha aprofitat en alguna ocasió, això sí, per a atacar el 
Govern d’Espanya quan no era del seu color polític. Però el 
resultat són 45 .000 milions d’euros que estan en el deute de 
cinc milions de valencianes i valencians .

Per això, president, sí que caldria que fórem contundents 
en alguna cosa, perquè esta compareixença únicament s’ha 
demanat per a açò. (Aplaudiments) Per a fer açò moltes vega-
des . I amb rotunditat, esta cambra va a dir claríssimament 
que… ¿Dónde va a recortar? En ningún sitio, (aplaudiments) en 
ningún sitio que tenga que ver con la vida de las personas en 
sanidad, en ningún sitio que tenga que ver con la educación 
de las niñas y de los niños valencianos, en ningún sitio que 
tenga que ver con la dependencia .

Y le voy a explicar por qué . Porque en un año arruinados, 
vilipendiados y machacados por Madrid, hay más médi-
cos en el sector público, porque cuando usted mira las cifras 
de qué estaba pasando con la mortandad en la Comunidad 
Valenciana, es para preocuparse muchísimo .

Perquè açò no és un joc de numerets, de coses que la gent 
no entén, de què està passant amb el FLA, el flo, el no sé què . 
Açò té a veure amb que la gent, les valencianes i els valenci-
ans, en els últims anys han vist incrementada la seua mortal-
dat perquè algú estava invertint menys en sanitat . (Protestes 
i aplaudiments) Això no és ninguna broma. Per això trobe 
absolutament irresponsable… (veus i protestes) absolutament 
irresponsable que vostés vinguen a parlar de grans números i 
grans batalles polítiques. No és política.

¿Què passa en una comunitat on el 25% de la gent entre 
quinze i vint-i-nou anys ni treballa ni estudia? Gent que ha 
nascuda tota quan governava el Partit Popular . ¡Tota! Que 
tot el sistema educatiu el va controlar el Partit Popular, que 
tot el sistema productiu el va governar el Partit Popular .

Mire, les campanyes del PSOE… Mire, vamos a hablar de 
eso . Lo más divertido de las campañas electorales que 
ahora hacen cada dos por tres –igual hay otra– es que todo 
el mundo habla de sanidad y educación . Y son transferen-
cias exclusivas de las comunidades autónomas y nadie habla 
del modelo de financiación, nadie. Y los responsables de los 
desastres sanitarios y educativos en esta comunidad tienen 
nombres y apellidos, y algunos están en la cárcel .

 Pero lo que no puede ser es que querer afrontar una realidad 
de un país pobre, empobrecido por una gestión, con sueños 
de grandeza que no están ahí… ¿Cómo sería nuestra situa-
ción actual si en cada cajón que abre el gobierno valenciano 
no hubiera un pufo? ¡¿Cómo sería?! Porque hoy la obligación 
del Partido Popular sería apoyar lo que vamos a pedir esta 
mañana en una PNL, que es que el Gobierno de España no 
nos cobre los 313 millones que tiene dotados y consignados 

por el tema de la Copa del America . Son ganas de ayudar a 
afrontar las cosas .

¿Qué pasa cuando el gasto…? Mire, la liquidación de este año, 
del 2014, la última que tenemos de la intervención general 
del estado. Y lo dice el Gobierno de España. Nosotros ingre-
samos por valenciana y valenciano, o sea, que multiplíquelo 
todo por cinco millones, 258 euros menos y, además, gasta-
mos 121 euros menos . ¡¿Dónde hacemos así?! (Aplaudiments) 
¿Dónde? Porque el problema de Manostijeras es cuando le 
picaba algo. No vamos a recortar nada, nunca vamos a recor-
tar nada . Solo con las insensateces que ustedes hacían y que 
nos han arruinado y recortando en esas, afortunadamente, se 
contrataron 1 .500 maestros hace nada . (Aplaudiments) 

Y fíjense, mire, cuando… Estamos en una guerra mediática en 
la que el acoso es terrible . La única comunidad autónoma que 
no ha recortado, incluyendo las del PP, unidades de concer-
tada es esta . ¡Manifestación! La única comunidad que baja 
las ratios a 25 o a 24 es esta . ¡Manifestación! La única que 
regala los libros . (Aplaudiments) ¡Manifestación! La única que 
cuando el presidente Hollande se presenta en las eleccio-
nes presidenciales y su gran apuesta era contratar 60 .000 
maestros, y nos damos cuenta de que aquí hemos contratado 
1 .500 y no se ha enterado nadie . ¡Manifestación!

Mire, nosotros estamos trabajando cada día para que la 
gente que se levanta a buscar trabajo, porque aquí la mayoría 
de gente va a buscar trabajo, tenga su futuro resuelto . Hay un 
plan de choque… Es que siempre me acordaré de esa inter-
vención de la vicepresidenta cuando hablaba de «¡Miracle!...» 
Es que ustedes cuando no querían dar una ayuda a una 
persona, lo que decían es que ciegos, cojos, sordos y mudos 
se habían curado y, por tanto, les rebajaban el grado . Es que 
ustedes cuanto tenían en el cajón (aplaudiments) todas las 
ayudas a la vivienda destinadas…, más de mil, de jóvenes 
que pensaron que con esa ayuda de La Generalitat iban a un 
banco, les daban un crédito, que ese crédito lo podrían afron-
tar… Oiga, ¿me quiere concretar algo el señor…? (Veus)

 
El senyor president:

Un segon, senyor Mata . Un segon…

El senyor Mata Gómez:

Yo contesto todas las dudas .

El senyor president:

Senyor Rubén Ibáñez, li demane que guarde el respecte que 
l’orador, que està en l’ús de la paraula, es mereix . Li demane 
que guarde el respecte . I per a dirigir els debats ja ens 
ocupem la mesa .

 
 
El senyor Mata Gómez:

¡Ah!, lo de la comparecencia, sí…
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El senyor president:

I vosté també, senyor Castelló .

Senyor Mata, continue .

El senyor Mata Gómez:

Mire, como el presidente de La Generalitat y el gobierno 
valenciano, cosa que no ha hecho nunca, crea una comisión 
de todos los portavoces políticos en los que están todos los 
rectores de las universidades y nos explica cuál es su plan 
de trabajo; como el presidente de La Generalitat ha editado, 
ha trabajado y ha publicado lo que es su nuevo modelo de 
financiación…

Por cierto, hablando del modelo de financiación que se está 
criticando y poniendo en entredicho hoy, no sé si recorda-
rán…, porque había un presidente aquí que no era… que era 
ágrafo, que escribió un libro que se llama –no me acuerdo 
cómo–…, el presidente sí, Zaplana . Pero era España…, no 
sé qué . Bueno, pues el España no sé qué tenía un modelo 
de financiación, eso fue…, se publicó en el año 2001, que es 
exactamente el que se puso en marcha en el año 2009 con 
el gobierno Zapatero . ¿Por qué? Porque los datos de aque-
lla época pensaban que mejoraría nuestra financiación, y la 
mejoró, porque cuando alguien miente, hay que decirle clara-
mente quién miente. El modelo Zapatero mejoró la finan-
ciación de la comunidad autónoma, (aplaudiments) insufi-
cientemente, que luego los hechos han demostrado que esa 
insuficiencia es dramática, pero la mejoró frente a todos los 
que había anteriores que eran peores .

Como el presidente de La Generalitat ha hecho eso, ha 
convocado a todos los alcaldes de la Comunidad Valenciana 
que están de acuerdo en su pelea por la mejor financiación 
y que se incrementen las inversiones; como hay un compro-
miso que hemos llevado al Congreso de los Diputados, de 
modificar nuestro Estatuto de autonomía, para que las 
inversiones… .

 Por cierto, las inversiones de la época de Zapatero fueron las 
más grandes de la historia en la Comunidad Valenciana, solo 
con el AVE . (Aplaudiments i rialles) Cuando… Solo con el AVE . 
Efectivamente, solo con el AVE . (Veus)

Cuando eso ocurre, la comparecencia del presidente es para 
reiterar lo que ya ha reiterado, y estamos totalmente de 
acuerdo, con lo cual permítannos que hablemos de las menti-
ras que ha puesto hoy sobre la mesa el Partido Popular y 
cómo nos ha llevado a la ruina, porque es que si no, no podre-
mos entender esta situación .

Mire, Montoro se está convirtiendo como esos policías locales 
que persiguen a los gorrillas y les ponen multas . ¡Si es que no 
las pueden pagar! Pero si un gorrilla está de gorrilla porque no 
puede pagar las multas, ¿por qué le ponen una multa por hacer 
de gorrilla? Pues aquí está pasando una situación parecida . 
Tenemos un presidente del Gobierno de España que es muy 
débil con los fuertes y muy fuerte con los débiles .

Mire, cuando Alemania se ha saltado cuarenta veces, 
cuarenta veces la estabilidad presupuestaria y financiera, 

nunca hemos oído al Gobierno de España, presidido por 
el señor Rajoy, decir nada . Cuando el Gobierno de España 
tiene el mínimo problema, le sube el impuesto a todas las 
pequeñas empresas… Bueno, (inintel·ligible) … va a presentar 
una propuesta para que no afecte a las pymes la subida del 
impuesto de sociedades. Pero es que… Menos a Navarra y al 
País Vasco, porque la tienen transferida .

Si es que cuando hablaba antes el presidente, esta mañana, 
de que si Rajoy… Claro, si Aznar ya empezó a hablar cata-
lán en la intimidad, euskera no sé qué, llamaba movimiento… 
Ahora, por lo visto, va a aprender más idiomas aún . Pero la 
incompetencia de Rajoy en las estructuras europeas es un 
drama para los valencianos y para España .

Porque mire, la excepción alemana por el tema de los refugia-
dos ya está sobre la mesa, la excepción francesa por el tema 
del terrorismo ya está sobre la mesa . Excepción de la corrup-
ción . (Aplaudiments) Pidamos la Comunidad Valenciana una 
excepción sobre la corrupción, como hemos sido la comuni-
dad más corrupta, donde más nos han robado, donde más se 
ha tirado el dinero, excepcionemos la corrupción . Cuando 
vaya el conseller de economía, diga: «Yo me pido la excepción 
de la corrupción.»

Porque, mire, al final, mecanismos tiene el estado para 
ayudarnos . Cuando se pidió al Banco Central Europeo los 
cien mil millones para el rescate del sistema bancario, solo 
se han utilizado sesenta mil . Hay cuarenta mil millones que 
tiene disponibles Montoro, que es como un señor feudal, que 
obra según le da la gana . Pues, hoy, exigimos que, de esos 
cuarenta mil millones disponibles, nos perdone los diez mil 
millones del FLA; que no nos tienen que perdonar nada, que 
son nuestros, que sumamos el déficit histórico y el déficit 
de financiación, nos merecemos… Y, con eso, arrancaremos, 
arrancaremos .

Porque, claro, ustedes nos han dejado esto en unas condicio-
nes tan lamentables que, a lo mejor, otros hubieran tirado la 
toalla el primer día . Pues, no . Tiene ahí un grupo de conselle·
ras y conselleres que cada día inventan cosas para mejorar la 
vida de las personas, todos los días . (Aplaudiments)

Yo he oído con mucho interés, he oído con mucho interés las 
intervenciones de los síndicos que me han precedido en el 
uso de la palabra. Pero hay que recordar alguna cosa, la finan-
ciación se basa también en el régimen de recursos propios .

Claro, ¿qué ha hecho el Partido Popular mientras adminis-
traba esto? Oiga, bonificaban ustedes al 99% las herencias. 
Pero, ¿ustedes saben a cuánta gente han perjudicado por esa 
vía y han dejado de ingresar? Porque aquí el truco siempre es 
el mismo: hay que bajar impuestos, porque el dinero donde 
mejor está es en el bolsillo de las personas . Bueno, pues hay 
unos que tienen unos bolsillos así y su dinero cabe mucho; y 
hay otros que, por mucho que les bajen impuestos, nunca van 
a pagar .

Y esas injusticias son permanentes porque, igual que uste-
des han jugado con el impuesto de transmisiones patrimo-
niales, pero jugando a la lotería… Ustedes, en la época buena, 
tenían las tasas más bajas del impuesto . Y, cuando hace falta 
ahora quitarnos de encima el stock de inmuebles, subieron 
el impuesto de transmisiones patrimoniales . Pero, encima, 
obligaban a la gente a pleitear . Es que ustedes se inventaban 
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las liquidaciones de los inmuebles; y solo la gente que tenía 
medios podía ir a pleitear, y esos son los que han resuelto su 
problema .

No ha habido ni una sola medida fiscal transferida del 
Gobierno de España que haya sido utilizada en bien de los 
valencianos más pobres, más humildes y más necesitados . 
Porque el problema es dónde están las clases medias valen-
cianas . Ustedes han destruido a trescientas mil familias 
valencianas, que eran de clase media y ya no lo son, (aplau·
diments) ustedes . Los grandes gestores de la economía nos 
han llevado a la ruina . Los grandes defensores de las clases 
medias han hecho que desaparezcan las clases medias .

President, té tot el nostre recolzament. És que ha de conti-
nuar per eixa senda, que és la correcta. És que el problema 
valencià ja és rellevant en el conjunt d’Espanya. És que no 
hi ha ningú, que tinga vergonya, que no reconega la dolenta 
situació en què ens trobem –menys Montoro, qui volia arruï-
nar Espanya, que ja ho arreglaria ell; bé, doncs, no ho ha arre-
glat, mos ha enfonsat .

Com diu l’últim llibre d’Oriana Fallaci, eixe de les cartes que 
han trobat, La paura è un peccato, doncs, la por és pecat . I este 
govern valencià no té por, ni estos grups parlamentaris. No 
tenim por, i ens enfrontarem contra qui siga en els arguments 
més forts que tenim per a aconseguir que els valencians i 
valencianes siguen exactament igual que la resta dels espa-
nyols . Perquè ací mos deixaren a una gent que estava tretze 
punts per baix de la renda per capita de mitjana nacional, i 
això no ho podem consentir. Mos han fet pobres. Ja ho han 
aconseguit . Ara, vosté, mos ajudarà a la renaixença .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Mata .

President del Consell, per a resposta conjunta a les interven-
cions dels síndics .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, excel·lent president .

Moltes gràcies a tots vostés, a totes les senyories, síndics 
que han participat en este debat . Crec que tots, en la seua 
mesura, han fet aportacions crec que . . ., alguns no majorità-
riament positives, però tots han fet alguna aportació que jo 
crec que és positiva a una qüestió que és fonamental que és 
la supervivència, la supervivència, la vitalitat de l’autogovern 
valencià . I eixa és una qüestió fonamental .

I és tan important, senyora Bonig, que per a mi haguera estat 
fàcil que este debat haguera sigut en ple de la campanya elec-
toral. Però no he fet este debat en la campanya electoral 
perquè vull preservar la unitat dels valencians, enfront d’esta 
qüestió que és fonamental . (Aplaudiments) I, per això, vaig a 
passar molt per damunt de molts dels insults que vosté ha fet 
en esta trona, molt . Perquè, ¿sap què passa? Molt més enllà 

del que vosté diga està el que li interessa a la gent, a la gent 
que de veritat està sofrint els retalls sistemàtics del Partit 
Popular respecte als valencians . (Aplaudiments)

Mire, vosté patix el virus del partidisme . I jo no vull que el 
virus del partidisme infecte tot el país, perquè això seria el 
pitjor que mos podria passar .

Mire, jo reconec les errades del passat del Partit Socialista, 
clar que sí . I crec que no tots ho hem fet tot bé sempre, clar 
que no. Però li dic una cosa, vosté està totalment vinculada a 
allò que ha estat la pitjor de les herències d’esta comunitat. 
Per tant, un poquet, un poquet de prudència, (aplaudiments) 
un poquet de prudència .

És que, ¿sap què passa? Ací, al final, se tracta de decidir què 
és el que volem. Perquè és que vosté fa unes afirmacions i fa 
unes peticions que no les fa ni Montoro . Montoro no ens ha 
demanat 1.350 milions al final, i vosté ens demana que reta-
llem 1 .350 milions . Montoro s’ha conformat en 78 i vosté 
en vol 1.300. Però, ¿a qui se pensa que els està retallant? ¿A 
nosaltres? Els està retallant a la gent . (Aplaudiments) Per tant, 
eixa és la qüestió, eixa és la qüestió .

La qüestió és que quan estem parlant d’autogovern, i això és 
una cosa que han dit alguns dels portaveus, crec que era el 
portaveu de Compromís... I és cert. N’hi ha una qüestió que 
és certa. Quan estem parlant de finançament, estem parlant 
d’estat del benestar . Perquè, on està residenciat la majoria 
d’estat del benestar, excepte les pensions, excepte el pilar de 
les pensions, és en les comunitats autònomes. Ja els he dit 
que, fins i tot, en les mateixes previsions del Govern d’Espa-
nya que va enviar a Europa, s’han xuplat vint mil milions d’eu-
ros que se’ls ha quedat el Govern d’Espanya i no els ha donat 
a les autonomies, inclús en les dades oficials.

Per tant, ¿què és el que se pretén? És que n’hi ha molta ideo-
logia. És que el que se pretén, el que se pretén de veritat 
intentant limitar l’autogovern és limitar l’estat del benestar . 
(Aplaudiments) Això és el que es pretén. Finançament és estat 
del benestar .

I, mire, ha començat dient que no tenim una proposta . Des 
del primer moment . Vosté s’ha dedicat a dir durant molts 
mesos que jo l’únic que faig és plorar. Jo no plore, però, efec-
tivament, si he de plorar per la injustícia, clar que ploraré, 
com a home i com a allò que faça falta. Clar que ploraré si és 
necessari . Perquè, ¿sap una cosa?, que enfront de la injustícia, 
jo em commoc; em commou la injustícia. Per això, ahir va ser 
en alguns moments molt desagradable que n’hi haja gent que 
no se commoga davant de la injustícia . (Aplaudiments)

Però, mire, en tamaño reducido –que ja li han passat abans 
una nota, perquè no s’ho havia llegit–, en tamaño reducido y 
en tamaño ampliado . Esta és la nostra proposta . Esta és una 
proposta que vam portar a la taula de totes les forces polí-
tiques, sindicals, empresarials, per tal de discutir . Eixa és 
la nostra proposta . I és una proposta que, a més a més, ara, 
ja els mateixos experts volen també millorar, davant de 
les noves circumstàncies. I, per això, els he dit –cosa que, 
evidentment, ni flores–, els he dit que anem a convocar en la 
comissió que hi ha i anem a presentar-ho, per tal que, si a més 
hi ha alguna brillant aportació o no tan brillant, doncs, que se 
pose damunt de la taula . Perquè estem disposats, per supo-
sat, a millorar este document, que és un magnífic document 
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i que és un document que, a més, està circulant per tota 
Espanya i que hi han moltes comunitat autònomes que estan 
ajudant a comprendre la nostra realitat .

I, per tant, jo crec que açò forma part d’allò que acordarem. I, 
per tant, no entenc jo com vosté s’atrevix a dir que no n’hi ha 
una proposta. N’hi ha una proposta, una proposta coherent, 
una proposta que anem a discutir també en tots vostés per 
tal de millorar-la davant del nou govern .

No s’ha produït l’ajust que vosté diu, en absolut. Mire, La 
Generalitat manté plenament, en tots els documents, la 
reivindicació dels 1.325 milions de millora de finançament 
autonòmic. Ho manté expressament en el PEF, que engloba, 
com sap, el pla d’ajust . I cite textualment: «Els pressupostos 
de La Generalitat inclouen ingressos addicionals per import 
de 1.325 milions, conseqüència del crònic infrafinançament 
que patix la Comunitat Valenciana . Una xifra –seguisc amb 
la cita– sustentada en la negociació d’un nou sistema de 
finançament.»

Qüestió molt diferent és que en el pla d’ajust, en el quadre 
en què s’anoten comptablement els ingressos assegurats pel 
trimestre de final d’any, el govern central ha traslladat a La 
Generalitat que ací ha de posar zero euros, perquè no té cap 
intenció de millorar el finançament dels valencians.

Però, ¿vosté està a favor d’això o de la demanda dels valenci-
ans? Pose’s d’acord . ¿En què està d’acord? (Aplaudiments) És 
que no hi ha més. És que és molt fàcil. És que és molt més radi-
cal que Montoro, i això la veritat és que és per a fer-s’ho vore.

Mire, respecte a l’acord de no disponibilitat . L’acord de no 
disponibilitat té un impacte zero sobre la despesa efectiva . 
De fet, és el més innocu de tots els que s’han aprovat per La 
Generalitat en els vint anys; i vosté d’això ne sap ni se sabe, 
perquè tots els seus governs han aprovat, sistemàticament, 
múltiples retalls d’estes característiques .

El govern del PP va aprovar 21 mesura de contenció de 
la despesa que va fer eliminar fins el 35% de les subven-
cions corrents i de capital, aixina com les inversions . Ara, 
una vegada salvades les línies, les partides de prestació i 
serveis socials, només afecta al 5% de subvencions i inver-
sions i al 7% de despeses de funcionament. 5% enfront de 
35% de vostés.

En 2013 li recorde que van aprovar tres mesures de retall . I, 
finalment, en l’última part de l’any, van declarar la no dispo-
nibilitat del cent per cent dels crèdits del capítol II, del capí-
tol IV, del capítol VI, del capítol VII i del capítol VIII; tots, 
menys nòmines i deute. ¿Li sona això, senyora Bonig? Clar 
que li sona, perquè, en 2013, vostés estava allí i vosté estava 
aprovant això que ara me retrau a mi, com si fóra terrible. 
(Aplaudiments)

 
 
Mire, a banda, a banda, senyora Bonig, que, clar, vosté ve ací 
i fa un discurs que no té res a vore amb què va ser la seua 
gestió . Perquè, clar, sap com estem en les ajudes a l’habitatge, 
sap com estem, no?, que van convocar les ajudes sense pres-
supost. Això era una norma pressupostària molt interessant... 
O feien vostés el pressupost unflant artificialment totes les 
partides, que era la manera d’enganyar-nos tots .

Però, bé, això és la realitat. Nosaltres hem canviat el sistema, 
perquè hem dit, clarament, que n’hi ha un dèficit que és irre-
nunciable, (aplaudiments) és irrenunciable .

Mire, jo no sé. Vosté deia que estava tranquil·la per tot això 
que va deixar al calaix, no? 60 milions d’euros sense pres-
supost, 1 .100 expedients de persones que van creure en 
La Generalitat i que vosté no els va donar cobertura . ¿I sap 
què estem fent ara? Pagar els seus deutes, pagar els seus 
deutes, i pagar-li a la gent que va creure en La Generalitat . 
(Aplaudiments)

Mire, la ruïna en diferit que ens han deixat els hauria de 
fer més humils, els hauria de fer més humils, sí, més humils . 
Perquè, clar, que vostés pugen ací a dir tot el que diuen, 
després del que han fet, doncs, la veritat és que és franca-
ment molt lamentable. Perquè, mire, no només el finança-
ment . En l’acord d’octubre hi havia dos altres qüestions: 
una, que era el deute públic; i una altra que és la infrain-
versió . I en la infrainversió, en la infrainversió, ahí ja sí que 
només hi ha una decisió política . Cada any, quan se fan els 
pressupostos, o se fan les inversions a un lloc o se fan les 
inversions a un altre .

¿I com és possible que, en cinc pressupostos que ha fet Rajoy, 
ha sigut el període històric pitjor de la història de la demo-
cràcia, els cinc últims, que mai hem arribat ni al 8% –este any, 
que és el que més? I este any és meravellós què ha passat –
que li ho he dit abans i no ha dit res– . El que ha passat este 
any és que era l’any que teòricament van dir, «este año hemos 
subido un poco más», no a l’11, que és el que mos toque, no, al 
set i escaig per cent .

Bé, en el primer quadrimestre, en tota Espanya, de tot el 
que s’ha licitat en Espanya, només el 2,9% ha sigut ací, a la 
Comunitat Valenciana. I això ja no és una qüestió que tinga a 
vore en si hi han més o menys recursos; és com se distribuï-
xen els recursos .

I han deixat de fer el corredor mediterrani . I ara han dit que el 
tren de la costa, ja, que mos oblidem, que això és un lujo tropi·
cal; però lujo tropical, ¿de què?; però, ¿saben on vivim? ¿Saben 
com d’important és el tren de la costa? (Aplaudiments)

Però, clar... Però això va aixina, això va aixina. El que va és 
que ve la senyora Pastor i s’atrevix a dir que . . ., escolte, que . . .: 
«¡Oye!, que no se quejen tanto, ¿eh?, que hemos invertido 
nueve mil millones en los presupuestos en España en los últi-
mos años.» Clar, és que encara és pitjor, perquè t’està dient 
a la cara que hi han hagut diners per a altres llocs, però, per 
a ací, no n’hi ha hagut un euro . ¿I sap les pèrdues d’oportuni-
tat que signifiquen per a les empreses valencianes el tindre o 
no tindre el corredor mediterrani . El corredor mediterrani és 
una qüestió fonamental per a Espanya, per a Europa, no soles 
per als valencians, per als de Múrcia, els d’Almeria o per als 
catalans. És per a Espanya, és el corredor per on n’hi han més 
del 50% de les mercaderies.

Per tant, això és un element clau per a la nostra economia. 
I es rebutja a córner permanentment. Bé, ja no dic això de 
l’AVE a Castelló, que no arribarà mai… Mire, d’ahí n’hi ha una 
cosa molt divertida en això de les inversions. No, arribarà 
alguna vegada, alguna vegada arribarà . Sap el que va dir la 
senyora Barberá, eixa que mantenen de senadora, tal, no? 
Esta senyora va dir que si arribava l’AVE a València se tiraria 
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per la finestreta. Bé, al final crec que va ser el senyor Blanco 
que li va dir: «No, no, per favor, no se tire.»

Perquè sí que va arribar . Perquè sí que va arribar . Va arri-
bar, però va arribar, a més, quan se va dir. Cosa que vostés no 
complixen mai en cap infraestructura . I el que està passant, 
el que en estos moments estan passant els 10 .000 usua-
ris diaris: els estudiants, els treballadors, que han de despla-
çar-se cada dia entre Castelló i València, València i Castelló, 
és insofrible . (Aplaudiments) Insofrible . M’he reunit dos vega-
des amb el president de Renfe, i no n’hi ha manera, i no n’hi ha 
manera humana d’inclús fer allò que han fet en altres llocs: en 
Catalunya, en Barcelona .

Que, clar, en Barcelona diuen les coses, però després en 
Catalunya se porten millor . Perquè en Catalunya, per exem-
ple, quan se van fer les obres de l’AVE, si s’arribava tard, se 
compensava econòmicament. I ací mos diuen que no pot 
ser, que arribes quatre hores de Castelló a València, i que 
després, a més, no. El bitllet, a pagar-lo. I això és el que no pot 
ser . El que no pot ser és eixa discriminació permanent, eixa 
falta de sintonia en el que és l’empatia bàsica entre les perso-
nes i entre un territori .

Per tant, jo, la veritat és que crec hem d’intentar transitar, en la 
mesura del possible, en un camí el més junts possible . Crec que 
este és un plantejament que va molt més enllà d’un partit, d’un 
govern, d’un parlament . Va molt més enllà, i efectivament, com 
també dia el senyor Ferri, hem de fer un nou esforç ara per tal 
de fer arribar al darrere dels ciutadans del que estem parlant . 
També ho ha dit el senyor Montiel . Crec que és bàsic . Perquè, 
clar, al final del que es tracta és d’anar aconseguint una visibi-
litat de la Comunitat Valenciana que ens afavorixca la qualitat 
de vida de tots els ciutadans d’esta comunitat .

Mire, altres persones, altres síndics que han intervingut, han 
parlat de qüestions a les quals també me vull referir . Me vull 
referir pel que fa a la intervenció de Ciutadans, a una qües-
tió que és veritat . Mire, yo, con total franqueza, jamás, jamás, 
por más que se ponga en boca mía o en boca de otros miem-
bros del gobierno, jamás este gobierno ha dicho que España 
nos roba. Jamás lo ha dicho. Ni tampoco hemos dicho que 
Madrid nos roba, jamás lo hemos dicho, jamás . Yo creo que lo 
que sí que digo es que este modelo ha fracasado . Bueno, ha 
fracasado, por lo menos está agotado .

En parte ha fracasado, pero en parte claramente está 
agotado . Y que tenemos que ir a un modelo de estado en el 
que realmente se combinen dos cuestiones que son funda-
mentales: singularidad entre territorios y capacidad de auto-
gobierno . Y en segundo lugar, fundamental, la igualdad entre 
ciudadanos que hoy no está garantizada . Y por tanto, este es 
un elemento en el que creo que su partido puede coincidir en 
parte con nuestro gobierno .

Y creo que nosotros tenemos que intentar que sea una posi-
ción lo más unánime posible en esta cámara, y si es posi-
ble, en el conjunto de las fuerzas políticas españolas . Porque 
efectivamente, allí, ahora, necesariamente los partidos debe-
rán intentar o deberán propiciar que haya acuerdos, acuer-
dos para una reforma constitucional, acuerdos hacia un 
modelo territorial federal, que garantice estas cuestiones .

Por otra parte, es evidente que usted planteaba que la infrafi-
nanciación no afecta al autogobierno . Y yo le tengo que decir 

que afecta muy gravemente . Sin recursos, no hay autogo-
bierno . El problema que hay es que en estos momentos hay 
competencias básicas y fundamentales a las que no les pode-
mos dotar de la suficiente fuerza, porque no tenemos recur-
sos . Y cuando tú tienes una competencia y no puedes ejer-
cerla con plenitud, pues evidentemente tienes un grave 
problema de autogobierno .

Pero es verdad, además, que tenemos que intentar entre 
todos que se comprenda de una vez en el conjunto de las 
instituciones y las élites centralistas que estado somos todos, 
y que las comunidades autónomas son tan estado como el 
gobierno de España, y no puede haber esa jerarquización, y 
no puede haber en absoluto esa especie de absolutismo en el 
absolutismo que a veces se produce .

Estoy de acuerdo en dos reformas que estamos elaborando: 
una reforma que tiene que ver con la eficiencia, y otra que 
tiene que ver con la reforma global del sector público . Antes 
de final de año intentaremos –es nuestro compromiso– traer 
a las Cortes la ley de reforma . También una ley que mejore la 
eficiencia en la hacienda valenciana.

Respecto a los funcionarios, es que de verdad nosotros 
tenemos menos estado en esta comunidad autónoma . La 
verdad es que tenemos menos estado en todos los aspec-
tos . Tenemos menos funcionarios, menos empleados públicos 
en otros ámbitos no directamente funcionarios . Y tenemos 
menos aparato, muchísimo menos aparato, muchísima menos 
arquitectura política que en la inmensa mayoría de comuni-
dades autónomas . Por tanto, se puede repelar el hueso de lo 
que se puede .

Y nosotros, desde luego, lo estamos intentando hacer con 
eficiencia energética, y desde luego también intentando 
mejorar la gestión . Por supuesto, yo le digo, y le soy franco 
absolutamente: yo soy bastante autocrítico, aunque nosotros 
aún no hemos llegado ni mucho menos donde tenemos que 
llegar, porque la eficiencia para mí también es un valor revo-
lucionario. Porque gracias a la eficiencia se puede mejorar la 
vida de las personas, porque podemos tener más recursos .

Por lo que se refiere a lo que también planteaba respecto a la 
inmersión o a la… Economía también es cultura . Y las indus-
trias culturales son fundamentales para la nueva economía . 
Por tanto, hay cuestiones que no se pueden hacer antagonis-
mos . Y, por otra parte, desde luego yo creo que aquí quere-
mos pan y cultura, no queremos pan o cultura . Queremos pan 
y cultura . Por eso, señora Bonig, queremos televisión, porque 
queremos pan y cultura, porque no es posible que no haya 
ninguna comunidad que tenga dos lenguas que no tenga tele-
visión más que nosotros .

Es que eso no puede ser. No puede ser porque necesitamos 
una televisión pública, de calidad, una televisión para todos 
los valencianos (aplaudiments), una televisión potente . Es 
que, además, esto es lo que me dijo Montoro un día . Me dijo: 
«Oye, estoy viendo que quieres reabrir la tele.» Y yo le dije: 
«Ah, claro. Pero, ¿que te parece mal?» Dice: «Hombre, pues 
tal como estáis…». Digo: «Ah, ¿tal como estamos?». O sea, que 
tú, Gobierno de España, ¿quieres fijar mis prioridades, quie-
res decir exactamente qué puede hacer este gobierno? Hasta 
ahí hemos llegado . (Aplaudiments) Hasta ahí hemos llegado . 
Aquí gobiernan estas Cortes, antes gobernarían en Génova, 
ahora aquí .
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Y, para ir acabando, respecto a una cuestión que planteaba el 
síndico de Podemos, creo que efectivamente, hay una cues-
tión muy preocupante, por eso va mucho más allá de una 
cuestión económica, que es fundamental y es básica . Pero 
hay algo en el alma de esta operación que es terrible, porque 
afecta a lo más nuclear de la democracia . Mire, la utilización 
que se hace de los fondos de todos en beneficio partidario, 
eso es absolutamente terrible para la democracia . Y la utili-
zación del estado a beneficio de inventario es terrible para la 
democracia .

Por eso, el FLA no puede ser caprichoso. No es posible que 
el FLA, cuando gobierne el Partido Popular en la Comunidad 
Valenciana lleguen 4 .000 millones en abril, y ahora hayamos 
tenido que suplicar . Yo suplicaba por los valencianos, efecti-
vamente, porque ahí vi a muchas empresas que se las esta-
ban jugando porque un señor quería hacer política partidaria 
del presupuesto de todos . (Aplaudiments) Y eso desde luego 
no se puede consentir, y no lo vamos a consentir .

Y es verdad, vamos a hacer una serie de iniciativas, entre 
ellas, un acto en Madrid para decir exactamente que tenemos 
un modelo y que queremos que se nos escuche y que se visi-
bilice lo que es nuestra realidad .

Y finalmente, es verdad, para acabar con esto del estran-
gulamiento de Montoro, y lo que significa la utilización del 
estado . Si se han atrevido a utilizar la policía contra enemi-
gos políticos, pues ¿a qué nos podemos enfrentar? Tiene que 
haber de verdad una gran depuración democrática . Tiene que 
haber una regeneración de verdad . Y que nunca jamás nadie 
utilice el estado contra los demás .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president del Consell .

Entrem en el torn de possibles rèpliques . Veig que la síndica 
del Grup Popular vol fer una rèplica . Per tant, li donarem la 
paraula per deu minuts .

La senyora Bonig Trigueros:

Gràcies, senyor president .

Efectivamente, señor presidente, para no utilizar las insti-
tuciones al servicio de unos pocos . Creo que se refería a la 
utilización que hizo el Partido Socialista de los instrumen-
tos del estado a través de los GAL . Se refería a eso, ¿no? 
(Aplaudiments) Se refería a los crímenes de estado .

He entendido . Senyor Ferri, m’agradaria . . . Que no es tracta . . . 
Clar que som bilingües . Mosatros el que estem defensant és 
la llei d’ús i ensenyament del valencià del 1982, que establia 
la concurrència de les dos llengües oficials totalment pací-
fic. El que no volem, senyor Ferri, el que no volem, no està 
per al Grup Compromís, és la imposició . Perquè n’hi ha una 
Comunitat Valenciana que sent i parla en valencià, i n’hi ha 
una altra Comunitat Valenciana que sent i parla en castellà 

(aplaudiments), però que són valencians. Llibertat en una llei 
que ha servit per a pacificar.

Mire usted, ¿sabe usted por qué no cambiamos el modelo de 
financiación, que no establece a los cinco años, como le he 
demostrado, y usted no ha podido rebatir? Porque cuando 
llegó el gobierno del señor Mariano Rajoy se encontró un 
déficit –ya que les gusta la memoria, pues esta también– 
déficit de 100.000 millones de euros. Facturas en el cajón 
por 30 .000 millones de euros . Un paro de más de cinco 
millones de personas y unos intereses de la deuda al 7%. 
(Aplaudiments) Había que salvar el estado del bienestar y lo 
hicimos .

Esa fue su herencia, bajando las pensiones y el mayor recorte 
en mayo del 2010 . Esa fue su herencia . Y la nuestra, recu-
perar este país, y lo asumimos, con los errores que hemos 
cometido en Madrid y en la Comunidad Valenciana, por los 
que hemos reconocido y pido perdón . Pero, mire usted, en 
esos veinte años también hubo 2 .400 millones de euros en 
622 colegios . Todas las reformas en las universidades . 3 .000 
millones en 12 hospitales y 161 centros de salud . 2 .500 millo-
nes en transporte público . 174 depuradoras (aplaudiments), 
2 .800 millones en palacios de justicia, en cultura, en arte, en 
infraestructuras, claro que sí .

Y hablaremos de infraestructuras, señor Puig, cuando usted 
quiera, cuando usted quiera . Por cierto, no conocemos ese 
plan económico financiero. No conocemos los acuerdos de no 
disponibilidad, porque hoy tenían que haberse publicado y no 
se han publicado . Por cierto, la ley que permite la publicación 
es la Ley 1/2015, de 6 de febrero, una ley, transparencia, que 
se publicasen esos acuerdos para que todo el mundo lo sepa, 
en el diario oficial, que fue pactada con el Grupo Socialista 
anteriormente .

¿Y sabe lo que dijo su vicepresidente en esos retiros espiri-
tuales de Torrevieja? Que había que eliminarla «perquè era 
massa burocratització» de la administración. (Aplaudiments) 
¿Eso es transparencia? Señor Puig, usted sabrá lo que quiere 
para el Partido Socialista, reaccionar o acabar fagotizado por 
Bloc, Compromís y Podemos . (Aplaudiments) Usted lo sabrá .

Mire usted, vamos al plan económico financiero –perdone, 
el plan de ajuste- del que no me ha hablado. No me ha 
hablado de dos cosas: primero, el comité de expertos ya le 
ha quedado claro que se constituyó el 21 de marzo del 2013 . 
Evidentemente, usted se lo ha rogado, pero es que se cons-
tituyó antes de que usted llegase . Usted llega en junio del 
2015 y esto es 21 de marzo de 2013 . Barrio Sésamo . 13 es 
antes que el 2015 .

Mire usted, sí que ha habido reuniones . La última, como 
usted ha dicho, abril del 2016 . Pero, le he dicho, ¿a quién 
piensa usted nombrar? Podemos llegar a un consenso para 
que vaya y defienda un modelo de financiación del que no ha 
hablado . Me ha enseñado esto, pero no me ha dicho sus crite-
rios . Esto, vale, perfecto . Es que no lo ha nombrado, señor 
Puig, es que no ha nombrado . Tanto hablar un año, recla-
mando el modelo de financiación, y no ha nombrado el repre-
sentante de la Comunidad Valenciana en el comité de exper-
tos . (Aplaudiments) Señor Puig, por favor . Señor presidente .

Claro, hay que ir con un modelo . Si no hay persona y no hay 
modelo, nos quedamos a la luna de Valencia . Mire usted, 
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llegaron antes de las elecciones 1 .066 millones de euros 
del FLA . ¿Y sabe usted por qué no llegaron los 448 millones 
restantes? Porque no trabajan . Porque no picaron las factu-
ras en el sistema informático . (Aplaudiments) No es política, 
hay que trabajar . Menos pancarta, menos lloro, menos decla-
raciones de voluntad y más trabajar .

 Acuerdo de no disponibilidad, porque esto es fundamen-
tal . Esto es fundamental . Mire usted, le he dicho, y usted dice 
que no, lo ha dicho aquí: no hay recortes. «Cap retallada.» 
«No n’hi ha.» No hay recortes. Y yo le he dicho que no. Su plan 
de ajuste . El suyo, no el mío, el del Partido Popular . El suyo . 
Aparte que no están los 1 .325 . El conseller que inventó el 
concepto «fictici» no le ha dicho que no están. Es que lo han 
quitado ustedes . (Veus) 1 .325 y han hecho zas, desapareci-
dos, por arte de magia, ustedes, porque eran ficticis, ficticis . 
(Aplaudiments)

Iremos de la mano, señor presidente, a reclamarlos . Yo la 
primera, con usted, si usted acepta esta invitación . Pero son 
ficticis .

Dice que no afectan a la vida, a les persones, als serveis socials . 
Y le he dicho que el 50%. 36,7 millones, 37 millones, no me ha 
dicho de dónde; pero yo se lo diré, porque yo sí que me lo leo, 
yo sí que me lo leo . Mire, en educación, ¿sabe usted?, 15,46 
millones de euros . En sanidad, 11,23 millones de euros . Y en 
igualdad, 9,98 millones de euros . (Aplaudiments)

Señor presidente, han pasado de prometer el paraíso en 
la tierra, cuando eran oposición, y ahora que son gobierno 
pasan del paz y amor a les…, sí, señor Puig, retallades, xic·xic·
xic, retallades, solo que nosotros jamás diremos que les reta·
llades matan, aunque los sindicatos digan que este verano 
hay mil camas menos en sanidad, se están cerrando centros 
de hospital y, ayer mismo, la mesa de entidades por la soli-
daridad y por la integración de los inmigrantes decía que 
en diez años no habían visto lo que ha pasado hoy, este año 
que gobierna el gobierno del Titanic, del cambio, que no han 
sacado las órdenes . (Veus i aplaudiments) Sí, Blasco es un 
corrupto condenado y está en los tribunales, y está en los 
tribunales .

Claro, señor Puig, es que esto… Es que, señor presidente, 
esto es lo que está en el plan de ajuste . Es que no me lo 
invento . Es que esto son retallades . Y yo les entiendo porque 
hemos formado parte de ese gobierno y sabemos lo mal 
que está y sabemos las dificultades. Pero usted ahora tiene 
el apoyo del Partido Popular, y nosotros lo tuvimos que 
hacer solos, porque ustedes estaban, como siempre está la 
izquierda, detrás de la pancarta, sin apoyar . (Aplaudiments)

Le ofrezco otra vez apoyo; le ofrezco también para pactar, 
para llegar a los grandes acuerdos . (Veus)

Pero, mire usted, vamos, vamos… Un poco de respeto, señor 
presidente . (Se sent una veu que diu: «Es que no puede ser.») Es 
que esto no puede ser . (Veus)

El senyor president:

Un segon, un segon . (Veus)

No, és que és general, i molt concret per part d’algunes 
persones .

Quan una persona està en l’ús de la paraula, demane el 
màxim respecte, demane el…, a tots i a totes .

Continue vosté .

La senyora Bonig Trigueros:

Gracias, señor presidente .

Mire usted, el cuadro de evolución financiera de la partida 
409, es decir, de las facturas que no tienen aplicación en el 
presupuesto, para que todo el mundo lo entienda: de les factu·
res en els calaixos, ¿vale? ¿Sabe usted cuántas facturas tenía 
en junio de 2016, en els calaixos? 202 .117, doscientas dos mil .

Pero, mire usted, ¿sabe lo que dice en este, en su plan de 
ajuste? Que a 31 de diciembre de 2016 ustedes tendrán en el 
cajón facturas por importe de más de ciento noventa millo-
nes de euros que las que tenían en diciembre de 2015 . (Veus 
i aplaudiments) Y eso es su responsabilidad . La culpa ya no es 
del PP . En 2016 estaban ustedes .

Pero, el récord lo tiene la conselleria de igualdad, de la señora 
Oltra . Ha pasado, desde junio de 2015, de tener 9 millones a 
ahora, en junio de 2016, a tener 36 millones de euros, 230%. 
(Aplaudiments)

Y, mire usted, lo más importante, lo más importante, porque 
ya no me queda mucho tiempo . Hay una parte del plan de 
ajuste que a mí es la que más me gusta, en positivo . Porque, 
claro, aquí habla de las reformas estructurales para gene-
rar empleo y riqueza, eso que ustedes dicen que es muy libe-
ral, thatcheriano, neoliberal, els nous neoliberals, pero que es 
absolutamente necesario . Barrio Sésamo: si no hay actividad 
económica, no se ingresa en la caja pública; y, si no hay dinero 
en la caja pública, no se pagan las pensiones, la educación, la 
sanidad, radiotelevisión valenciana y todas esas cosas .

¡Qué razón tenía la señora Thatcher cuando decía que el 
socialismo fracasa cuando se acaba el dinero de los demás; 
qué gran razón tenía! (Aplaudiments) Por cierto, y me van a 
permitir, mujer y conservadora . Hoy, en Inglaterra, Theresa 
May, mujer y conservadora . En Alemania, (veus) la señora 
Angela Merkel, mujer y conservadora . Mujeres conserva-
doras en tiempos difíciles para sacar adelante un proyecto . 
(Aplaudiments) Eso es igualdad y no paridad .

Mi respeto a todas las mujeres que han luchado y traba-
jado por la igualdad de oportunidades . Pero, hombre, (veus) 
la derecha, el centroderecha, los conservadores, también 
hemos aportado, no solo ustedes, la izquierda, que, desde 
luego, han hecho muchísimo más que el resto . Por eso, esta 
síndica y presidenta es mujer .

Miren ustedes…, (veus) y presidenta, claro . (Aplaudiments)

Pues, bien, ¿sabe qué hablan ustedes en ese plan, en el plan 
de ajuste, como medidas para incrementar el crecimiento 
–que está muy bien, en futuro, en positivo, señor presi-
dente? Pues, uno lo lee y, aparte que todas las medidas 
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prácticamente son las del Partido Popular, incluida la rees-
tructuración del sector público empresarial, que dicen que 
es bueno y luego están anunciando…, en fin, organismos, 
entes… No me ha explicado qué va a pasar si se anula el ERE 
de Radiotelevisión Valenciana y se admite el recurso de la 
Audiencia Nacional, ¿cómo lo va a pagar?

Pues, mire usted, dicen –atentos–, una de las medidas estre-
lla: «Flexibilización de horarios comerciales, aumento de 
festivos de apertura y de horas semanales de apertura para 
todos los establecimientos.» Bienvenido, señor conseller, 
(aplaudiments) bienvenido, señor presidente, a la competen-
cia y a la libertad de mercado; solo que aclárense .

Espero, señor Montiel, que, cuando entre en el Consell –y, 
como todo parece, vaya a coger la conselleria de economía–, 
ponga orden, responsabilidad, prudencia y sentido común, y 
sentido,…

El senyor president:

Senyoria…

La senyora Bonig Trigueros:

…no un paso adelante, otro atrás .

Mire usted –acabo, señor presidente–, esto es su plan de 
ajuste . Hay recortes, 37 millones, 37 millones . Y lo pode-
mos entender, señor Puig . Yo no subiré aquí y le diré que sus 
recortes matan . Entiendo la situación económica, a pesar de 
que ustedes tienen 1 .600 millones de euros más, señor presi-
dente, tienen 1 .600 millones de euros más .

Hay dos posibilidades: o salir y continuar escenificando la 
división o, de verdad, acepte, acepte la mano tendida del 
Partido Popular . Pero, de verdad, suelte lastre, suelte radi-
calidad . Pactemos, porque, a diferencia de ustedes, noso-
tros sabemos lo que es estar ahí y lo que es el sentido de la 
responsabilidad y lo que es gobernar. Nosotros jamás nos 
pondremos detrás de una pancarta a obligarles y a decir-
les que ustedes matan con sus recortes . Ayudaremos siem-
pre, que no lo quepa la menor duda al señor Ferri ni a nadie; 
siempre a favor de las personas, siempre a favor de los valen-
cianos y siempre a favor de esta bendita tierra que es la 
Comunitat Valenciana, gobierne quien gobierne en Madrid, 
(aplaudiments) con responsabilidad, señor presidente…

El senyor president:

Moltes gràcies .

La senyora Bonig Trigueros:

…y con toda la lealtad del mundo .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies .

¿Sí, senyories? (Veus) ¿Algun altre portaveu vol fer l’ús de la 
rèplica? Senyor Alexis Marí, està en el seu dret .

Senyor Marí, quan vosté vullga .

El senyor Marí Malonda:

Gracias, president .

Mire, señor Puig, voy a ser breve, voy a intentarlo, por lo 
menos, ser breve porque aquí, ya se lo hemos dicho, aquí, en 
este parlamento, poco más se puede decir y poco más creo 
que se puede hacer . Ya le he dicho en mi anterior interven-
ción que este tema donde hay que hablarlo con calma y desde 
la más absoluta lealtad institucional es allí, en el Congreso de 
los Diputados .

De nada sirven los frentes comunes en las comunida-
des infrafinanciadas, se lo dijimos. Los conflictos bilatera-
les, de nada sirven entre comunidades y estado. Ni criti-
car un supuesto dumping fiscal, por parte de comunidades 
que han hecho sus deberes . Se lo repito, señor Puig, lealtad 
institucional .

En alguna ocasión ya le advertimos que no se dejara llevar 
usted por lo fácil, por hacer frente común con las comunida-
des vecinas que padecen el mismo problema de financiación 
que nosotros .

Porque usted habla continuamente del problema valenciano . 
Y yo le digo: «¿Tampoco existen…, no existe el problema 
murciano o el problema balear?». O sea, también existe ese 
problema .

Porque, mire, yo creo que donde demuestra un político la 
talla es consiguiendo abrir justamente ese debate, el debate 
de la reforma del modelo en todo el estado, convenciendo no 
solo a nuestros iguales, sino sentando a la mesa de negocia-
ción a todas las comunidades autónomas, también a las que 
reciben financiación por encima de la media –que le recuerdo 
también, muchas de ellas, por cierto, gobernadas por su 
mismo partido, señor Puig, por su mismo partido; así que allí 
sí que lo tienen fácil . (Aplaudiments)

Pero, mire, tampoco le quiero quitar todo el mérito . Es 
evidente que, dada la asfixia financiera, la asfixia financiera 
que padece La Generalitat y, por tanto, los valencianos, usted 
ha hecho todo lo que está en su mano para conseguir una 
mejor financiación. Pero nosotros somos conscientes que su 
capacidad, e incluso la de este parlamento, la de estas Cortes, 
que es la expresión de la voluntad de todos los ciudadanos de 
esta comunidad, es limitada, más que limitada .

Pero déjeme que le insista también, déjeme que le insista 
también que esta limitación viene, en parte, por no estar 
haciendo los deberes como toca . Se lo diremos cien mil veces 
si hace falta, porque no podemos dejar de recordarle que su 
Consell ha optado por una política basada en gestos y no en 
hechos . Llevamos un año ya, un año en el que este Consell 
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solo habla de infrafinanciación como excusa para acallar cual-
quier crítica a su gestión o a la ausencia de gestión .

Estamos convencidos de que usted actúa con buena volun-
tad, y eso también siempre se lo recuerdo . Sabemos que coin-
cide con nosotros, y así lo han marcado como objetivo prio-
ritario para la legislatura, en que es necesario implementar 
medidas de eficiencia en la administración. Mire, sabemos y 
aplaudimos las reformas que tienen pendientes, en cuanto a 
la nueva ley del sector público; la puesta en marcha del IVAT, 
con el fin de incrementar y mejorar la recaudación tributa-
ria; la reconversión del Instituto Valenciano de Finanzas en 
una entidad mucho más profesionalizada, que contribuya 
a apoyar la actividad económica; la reforma de la función 
pública dirigida a hacer más eficiente y productivo el trabajo 
de esos magníficos profesionales que son los funcionarios de 
la Generalitat valenciana .

No dudamos tampoco de sus buenas intenciones, pero, 
como le digo, ha pasado ya un año de gobierno y todas estas 
buenas intenciones que le he enumerado por ahora no se 
han plasmado más que en borradores, en titulares y anun-
cios . Y, aun siendo conscientes de que su prioridad ha sido 
reparar muchas de las injusticias producidas en los últimos 
años, seguimos echando en falta un poco más o bastante 
más premura en acometer las reformas que La Generalitat, 
la administración de todos los valencianos, actualmente 
necesita .

Y es que, mire, mucho me temo que dentro de unos meses 
nos tocará volver a debatir aquí sobre el mismo asunto . Y 
me sabría muy mal tener que volver a recordarle, president, o 
echarle en cara la inacción del Consell y la inacción de usted, 
president, como el máximo representante de este Consell .

Le reitero nuestro apoyo, le reitero nuestro apoyo a la recla-
mación de una financiación más justa, por supuesto. Pero, 
sobre todo, le garantizo que podrá contar siempre con el 
apoyo de Ciudadanos, si de lo que se trata es de mejorar el 
funcionamiento de la administración; y se lo voy a repetir 
tres veces, mejorar el funcionamiento de la administración, 
mejorar el funcionamiento de la administración .

Mire, dejémonos ya de politizar y hacer un problema conti-
nuo, por lo menos como arma arrojadiza, con el tema de la 
infrafinanciación. Estamos jugando con el sostenimiento del 
propio estado de bienestar y de lo que los ciudadanos de esta 
comunidad esperan de nosotros, por lo menos de sus repre-
sentantes y de los partidos políticos que conforman esta 
cámara, es que nos pongamos a trabajar para acabar con 
esta injusticia. Nosotros ya lo estamos haciendo, señor Puig. 
Ahora le toca a usted y, como ya le he dicho, sabe que cuenta 
con nuestro apoyo limitado en eso .

Pero le voy a decir, voy a terminar… He tomado algunas notas 
de su intervención, y hay algunas cosas que me siguen inquie-
tando, no preocupando, pero sí que me inquietan .

Mire, hablan constantemente del problema valenciano . 
Se lo he dicho anteriormente, y le digo: hay otras comu-
nidades autónomas que también están infrafinanciadas, 
además muy cercanas, y ellos también son compatriotas, 
ellos también comparten las mismas ilusiones y los mismos 
problemas . Mientras no tengamos conciencia, president, 
que es un problema conjunto, que mientras no hablemos de 

solidaridad, de colaboración entre todos, no arreglaremos 
el problema . Es un asunto, president, de solidaridad, no única 
y exclusivamente (inintel·ligible)  . . . a nuestra comunidad, a la 
Comunidad Valenciana .

Lealtad institucional, por tanto . Usted habla de lealtad insti-
tucional . Yo le agradezco que, de vez en cuando, lo diga, 
que se trata de un asunto de lealtad institucional . Esa es 
la fórmula, eso es lo que me gusta oír de vez en cuando de 
usted .

Y se lo he dicho en muchas ocasiones y se lo voy a volver a 
repetir aquí . Ciudadanos libres e iguales en todo el territo-
rio nacional, libres e iguales en todo el territorio nacional, 
independientemente de dónde vivan, de dónde residan y de 
dónde nazcan .

Y les reitero, también se lo reitero para que todo el mundo 
tenga conciencia: los derechos son de los ciudadanos y no de 
los territorios, los derechos son de los ciudadanos y no de los 
territorios .

Y, desde luego, también le dije –y se lo dije en aquella 
reunión– que, obviamente, los ciudadanos valencianos son 
ciudadanos de España, son ciudadanos Españoles .

Y para terminar, mire, me ha hecho un apunte sobre el tema 
de Radiotelevisión Valenciana .

Mire, también le dijimos que había que marcarse unos obje-
tivos y unas prioridades; ¿qué es más importante para usted 
una televisión o eliminar barracones, la televisión o la depen-
dencia, la televisión o mejorar la calidad de la sanidad pública, 
la televisión o buscar más recursos para empleo? Le dijimos 
que estamos a favor de una radiotelevisión valenciana despo-
litizada, que no fuese mastodóntica y, sobre todo, que fuese 
eficaz, muy eficaz y, sobre todo, eficiente, con topes de gastos 
–que ya se lo dijimos– . Eso es esencial .

Por lo tanto, mire, en el tema de solicitar, de pedir una finan-
ciación justa estaremos con usted . Pero también le digo, en la 
falta de gestión seguiremos siendo críticos, no, muy críticos .

Por lo tanto –le repito, señor Puig–, gestión, gestión, gestión, 
gestión, gestión y más gestión .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Marí .

L’última intervenció, president del Consell . I amb este punt 
finalitzaríem el debat de compareixença.

En este cas si, ja amb temps limitat .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president .
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Muchas gracias, señor Marí, por su tono, por su posición, que en 
ocasiones compartimos y que en ocasiones no . Pero, en cual-
quier caso, creo que sí que es fundamental que haya un debate 
sereno, un debate razonable, un debate no radical, un debate 
centrado, no un debate extremista . Yo creo que usted aborda las 
cosas con ese ámbito de explicación que le agradezco .

Efectivamente, donde está el problema residenciado en 
estos momentos es en el conjunto de España . Se inicia una 
nueva legislatura, y por eso yo a los primeros que he apelado 
es aquellas y aquellos ciudadanos elegidos por los valencia-
nos para que en Madrid, cuando pasen Contreras, continúen 
acordándose de que son valencianos, y que estén a nuestro 
lado en la defensa de lo que es justo. Nada más y nada menos.

Por eso, realmente, le agradezco su intervención y le agra-
dezco también que podamos trabajar conjuntamente porque 
de lo que se trata es de suturar una posición fuerte entre los 
valencianos . Y yo voy a trabajar en ello .

Y por eso, en algunas de las provocaciones, múltiples, perma-
nentes que se hacen voy a intentar no entrar porque, real-
mente, lo que es fundamental es intentar que todos los 
valencianos estén, estemos donde nos corresponde en esta 
cuestión .

Mire, la lealtad institucional que usted plantea es básica 
porque, efectivamente, esto es un problema de todos . Ahora 
bien, ¿hay especificidad en el problema valenciano? Sí, la hay. 
¿Por qué? Porque somos la única comunidad que con el 12% 
menos de renta per cápita resulta que estamos siendo coti-
zantes netos. Hay especificidad, ¿por qué? Porque aquí se 
combina infrafinanciación e infrainversión, y en otras comu-
nidades no es así .

Pero, en cualquier caso, por eso ya he empezado a hablar 
con todos los presidentes y presidentas de comunidades 
autónomas, del signo político que sea, tanto de Murcia de 
una manera, Cataluña de otra, porque es importante inten-
tar concertar voluntades y porque el futuro tiene que ser, 
también, una reforma profunda del ámbito territorial para 
garantizar también que nunca algunos estén privilegiados 
para siempre, porque yo también coincido en esa apreciación 
que usted había hecho antes .

Mire, señora Bonig, si quiere ayudar, si vosté vol ajudar, ¡és 
molt fàcil!, ¡és molt fàcil!: reclame els 1 .329 milions (aplau·
diments) ¡al senyor Rajoy! ¡És molt fàcil! ¡És molt fàcil! Ho té 
molt fàcil .

També li he de dir una cosa, senyora Bonig, i és que és poc 
creïble el seu missatge d’intentar ajudar al president de La 
Generalitat; si comença contestant tirant mà del GAL, doncs 
serà poc –diguem-ne–, serà poc conseqüent en intentar 
ajudar al govern .

Perquè li vaig a dir una cosa, que el Partit Popular parle del 
GAL això ja em preocupa en gran manera, en gran manera, 
sobretot tenint en compte que avui fa un any i un dia d’un 
assassinat en què sí que tots ens vam unir per tal de fer front 
junts contra el terrorisme, que és l’assassinat de Miguel 
Ángel Blanco . (Aplaudiments)

Per tant, molt desesperada ha d’estar en el seu argumentari 
per a intentar traure açò en esta qüestió.

Margaret Thatcher –a la qual vosté fa referència i se sent una 
gran seguidora–, jo, la veritat és que, molt lluny, a les antípo-
des de la seua manera de pensar, doncs és una persona que 
sempre m’ha interessat perquè crec que és una política que 
cal llegir i no simplement caricaturitzar .

I, en eixe sentit, n’hi ha cosa que diu ella que està molt bé, que 
és «nadie se acordaría del buen samaritano si solo hubiera 
tenido buenas intenciones, también tenía dinero». I per això 
¡necessitem diners! (Aplaudiments) ¡Inclús la Thatcher ho dia! 
¡Necessitem diners! I necessitem els diners que ens perto-
quen, els diners, ni un més, els que ens pertoquen .

Mire, quan vosté fa referència al que és el pla d’ajust –i li 
ho he dit amb total claredat–, el pla d’ajust està, el pot vore 
perfectament (soroll de papers) en el PEF, està . . ., mire, el pla 
d’ajust està en la web del ministeri, mire, «puesto que nos 
encontramos en el primer semestre del ejercicio, es una prio-
ridad para la Generalitat valenciana la negociación y apro-
bación de un nuevo sistema de financiación que recoja las 
demandas de La Generalitat y tal…» ¡És que és així!

Però és que, a més, en qualsevol cas, vostés saben perfecta-
ment que és molt més decent dir la veritat ¡que la mentira! I 
vostés sistemàticament estaven unflant ¡mentira, a mentira, 
a mentira! (Aplaudiments) O, si no, ¡vagen a l’execució del 
pressupost! Miren l’execució del pressupost i voran la gran 
mentira .

Ací del que estem parlant, efectivament, és de fer una polí-
tica a favor de les persones. I això és tan així que quan vostés 
diuen i reiteren que no s’ha fet res, li dic, mire –ha fet refe-
rència a la vicepresidenta–, i jo li dic, ¿sap el que ha passat? 
Ha passat que en un any, 15 .000 expedients de dependèn-
cia resolts; en 2013, governant el Partit Popular, zero expe-
dients . En un any, 12 .500 persones de residències de majors 
han tornat, les persones, han tornat a tindre la paga que els 
havien confiscat. Cinc mil persones majors i amb discapa-
citat ja no paguen el copagament en centres diürns. N’hi ha 
mil set-cents hereus –els seus familiars havien mort– sense 
ajudes de dependència i ja han cobrat. Això és política social, 
això és rescatar persones. (Aplaudiments)

I en sanitat –que vosté ha fet referència–, perquè a tots els 
sectors no puc contestar, però en sanitat –que vosté ha fet 
referència–, el pla assistencial de l’estiu 2016: més dota-
ció pressupostària, increment del 7,1%; més llits en servei, 
al juliol noranta-tres llits oberts, 4% més que el quinze; 
més centres de salut oberts per la vesprada, quinze centres 
oberts a Alacant i a Elx. Això és el que fem. (Aplaudiments) 
Insatisfactori, ¡sí!, perquè volem molt més, però això és el que 
estem fent, augmentar, augmentar els serveis .

 
I li vaig a dir una cosa que sí que em pareix especialment 
greu, a banda d’açò del GAL, ¿no?, em pareix especial-
ment greu, i és l’atac directe que ha fet als funcionaris de La 
Generalitat . ¡Escolte!, els mateixos funcionaris que van fer el 
PEF i el pla d’ajust i que van negociar el FLA són els mateixos 
que estaven amb vostés, i han fet el mateix, i no pot dir que 
són uns vagos, no pot dir que són uns vagos perquè són gent 
que treballa i que fa bé les coses (Aplaudiments) ¡Ha sigut 
Montoro! ¡Ha sigut Montoro! No han sigut… Perquè són els 
mateixos funcionaris, són els funcionaris que ho feien, no ho 
feia el conseller, eren els funcionaris .
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I això no es pot permetre perquè han estat treballant ells fins 
a molt tard de la nit molts dies per a intentar cobrir els capri-
cis que, un darrere de l’altre, s’estava inventant de nou el 
senyor Montoro . Eixa és la realitat . I li vaig a dir una cosa .

La lleialtat institucional és un element fonamental –como dia 
abans el senyor Marí–, i n’hi ha cosa que és molt intolerable . 
El ministeri d’hisenda ens ha comunicat que va a descomptar 
del finançament de la Comunitat Valenciana els 19 milions de 
multa de la UE per manipulació del dèficit, és a dir, la multa 
que els posen a vostés la pagaran tots els valencians . (Veus) 
¡Sí, sí, sí! ¡Clar que sí! Mire, això diu Montoro, bé, parlen amb 
Montoro, Montoro diu això, «que la multa la paguen los que 
la hicieron», y quienes manipularon el déficit fueron ustedes. 
Por tanto, a pagar . (Aplaudiments)

Però jo dic que no, ¡que no volem pagar la seua multa!, ¡que 
no volem! Però li dic, este dimarts ens va arribar l’avís que el 
ministeri d’hisenda ha iniciat els tràmits per a descomptar del 
finançament dels valencians del mes d’agost els 19 milions 
d’euros de multa que va imposar la Unió Europea .

Això és un ¡atracament institucional!, un atracament que no 
té nom perquè sap perfectament quina és la nostra situació i 
el que volen és això que diu vosté, que retallem els drets a les 
persones; però ¡no ho van a aconseguir!, no ho van a aconse-
guir perquè eixe no és l’esperit d’este govern .

I abans este govern farà el que haja de fer, abans que els 
valencians continuen sotmesos a la marginació sistèmica que 
vostés van deixar que passara, ¡no va a tornar a passar! ¡S’ha 
acabat! ¡S’ha acabat esta qüestió!

I jo li dic una cosa, senyora Bonig, de veritat, si alguna vegada 
els seus plantejaments que fa, d’acord, són sincers, de veri-
tat, pose’s a la faena . Mire, ara tenim una cosa molt prompte 
en què podem posar-mos d’acord, si estem d’acord, i és que al 
nou pressupost, governe qui governe, d’Espanya, tinguem les 
inversions que li pertoquen als valencians, i que tots els grups 
polítics, tots els diputats i diputades valencianes que n’hi ha 
a Madrid votaran igual perquè tinguem, almenys, l’11% de 
les inversions que ens pertoquen . (Aplaudiments) Això és un 
acord . Podem començar a acordar coses .

I, després, continuem mirant el got mig ple, jo el continue 
mirant . Crec, sincerament, que hem aconseguit posar-nos 
d’acord. ¡No ho desfem! Si ens hem posat d’acord, ¡està bé!, 
amb totes les diferències, amb totes les mirades diferents, 
però si ens hem posat d’acord, estem d’acord en el que vam 
aprovar fa un any, doncs si estem d’acord, ¡treballem junts! ¡I 
no passa res! El virus del partidisme és una qüestió que pot 
desaparéixer, no és com el zika, el virus del partidisme es pot 
atacar directament .

I, de veritat, tots cresquem més quan tenim una mirada 
menys partidària . Jo li assegure que ho faig tots els dies .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president .

Li done la paraula perquè em diga per què demana vosté la 
paraula . (Veus)

La senyora Bonig Trigueros:

(Inoïble) … pone en mi boca palabras que yo no he dicho de los 
funcionarios .

El senyor president:

Està clar .

En este cas no entra el concepte d’al·lusió perquè no ha sigut 
en cap moment indecorosa, ha sigut en un transcurs d’un 
debat on et pot agradar o no el que es diga però ha sigut en el 
transcurs del debat, i el debat ha finalitzat. Ho lamente però 
ha finalitzat el debat. (La senyora Bonig parla amb el micròfon 
desconnectat)

No, pot agradar més o menys el que s’haja pogut dir però no 
entra dins del terme de les al·lusions .

Senyories, en este punt no n’hi ha votacions . Ha sigut un punt 
important de compareixença sobre un tema en el que tenim 
una posició en comú, expressada el passat 6 d’octubre, i s’ha 
pogut raonar d’una forma molt intensa .

Proposició de llei del servei públic de radiodifusió i televisió 
d’àmbit autonòmic, de titularitat de La Generalitat, 
presentada pels grups parlamentaris Socialista, Compromís 
i Podemos-Podem. Debat i votació del dictamen de 
la Comissió de Radiotelevisió Valenciana i de l’Espai 
Audiovisual 

El senyor president:

I, ara, anem a passar al següent punt que és realment impor-
tant, després d’un gran treball que han fet les seues senyo-
ries en la comissió de radiotelevisió valenciana, que és el 
punt 10 de l’ordre del dia, que és el debat i votació del dicta-
men de la Comissió de Radiotelevisió Valenciana i de l’Es-
pai Audiovisual sobre la proposició de llei del servei públic 
de radiotelevisió a l’àmbit autonòmic, de titularitat de La 
Generalitat, presentada pels grups parlamentaris Socialista, 
Compromís i Podemos-Podem .

Donem la benvinguda a totes les persones especialment 
implicades en el que és esta qüestió del sector audiovisual i 
del servei públic de radiotelevisió .

I per a procedir al debat, anem a presentar el dictamen de la 
comissió pel seu president, el senyor Marc Pallarès .


